
وجود 74 هزار هكتار بافت 
فرسوده شهرى در كشور

معــاون وزير راه و شهرســازى با بيان اينكه 9 درصد ســطح 
شــهرهاى كشــور بافت فرسوده هســتند، گفت: سطح شهر 
كشورمان 850 هزار هكتار است اما سطح بافت هاى فرسوده 
74 هزار هكتار اســت و در حال حاضر 15 درصد پروانه هاى 

ساخت متعلق به اين محدوده ها هستند.

روزنامه اقتصادى ، سياسى ،اجتماعى، فرهنگى و صبح ايران
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رئيس جمهور كشــورمان از همتاى ازبكســتانى خود استقبال رســمى كرد. به گزارش ايسنا، مراسم اســتقبال از شوكت ميرضيايف 
رئيس جمهور ازبكستان دقايقى پيش توسط سيدابراهيم رئيسى در مجموعه سعدآباد برگزار شد. در اين سفر هيئتى عالى رتبه از مقامات 
سياسى و اقتصادى ازبكستان، ميرضيايف را همراهى مى كنند. رئيس جمهورى ازبكستان پس از ديدار با رئيس جمهورى اسلامى ايران، 
به اتفاق يكديگر نشســت مذاكرات هيئت هاى عالى رتبه دو كشور را برگزار مى كنند. مراسم امضاى اسناد همكارى و برگزارى نشست 

مطبوعاتى از ديگر برنامه هاى سفر وى به ايران است.
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استقبال رسمى رئيسى از رئيس جمهور ازبكستان
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اردوغان را چه بناميم؟

انتخابات تركيه با راى شكننده و تقريبى  50 درصدى از ملت تركيه 
موجب شد رجب طيب اردوغان تاج مجدد پادشاهى را بسر بگذارد 
و توقع اين بود كه اولين كشورى كه براى سفر انتخاب ميكندايران 
باشد اما سوداى تركســتان بزرگ موجب سفر اشتباه او به باكو و 
سخنان وى در اين سفراقدامى اشتباه تر را رقم زد. اقدام براى پايه 
ريزى سياست خارجى در حوزه همسايگى،  بعد از هرانتخابات بسيار 
راهبردى است و طبعا آثار آن را بر پيشانى اقدام كننده تتو ميكند و 
به هيچ وجه پاكشدنى نخواهد بود.ملت هاى اسلامى امروزه نيازمند 
بلوغ در رهبران خويشــند تا زمينه تمدن سازى را فراهم تر كنند 
اما صداى ناخوش و رفتــار ناهنجار زخم ماندگار برپيكر تازه جان 
گرفته  تمدن اسلامى ايجاد ميكند و التيام آن به درازا مى انجامد.

كمترين توقع اين بود كه اردوغان از همبستگى جديد تهران، رياض 
بيشترين بهره را براى خود و كشورش برده و به اين وحدت موثر در 
تمدن سازى بپيوندد.او قهرا ميداند كه با تجديد روابط حسنه رياض 
ـ تهران، فصل جديدى از مناسبات اسلامى در منطقه و شايد بهتر 
بگويم در جهان  كليد خورده اســت كه با محوريت «تنش زدايى» 
در منطقه مى توان آن را بازبينى كرد. اقدام براى تنش جديد بدون 
شك بسود ملتهاى مسلمان منطقه نخواهدبود . همه شاهد بوديم 
كه  بلافاصله بعد از علنى شــدن روال تنش زدايى در منطقه خليج 
فارس،نتانياهــو به طور علنى گفت:«فاجعه اى رخ داده اســت كه 
همه محاسبات اسرائيل را در منطقه به هم ريخته است!» اردوغان 
با ســخنان خود و با ســفر غير راهبردى خود دل نتانياهو را گرم 
ميكند. اين رفتار در شرايطى رخ ميدهد كه وزير خارجه عربستان 
ســعودى به تهران مى آيد تا ضمن گشــايش سفارتخانه رياض به 
صورت رسمى طراحى سياست خارجى با محوريت «تنش زدايى» 
در روابط دوجانبه تهران ـ رياض و براى سراسر منطقه را رسميت 
بخشد. اين ســفر درحالى صورت ميپذيرد كه  در حالى كه روابط 
ســه قدرت برتر نظامى جهان آمريكاى بايدنى و روسيه پوتينى و 
چين شــى جينپينگى  در اوج تنش آفرينى  اســت. زخم اوكراين 
روز بروز در حال عميق تر شــدن است. اين برداشت بوضوح نشان 
ميدهد كه با انتشار  هر خبر در حوزه تجديد حيات روابط راهبردى 
و تمدن ســاز  منتشره رژيم صهيونيســتى را  از درون به لرزه مى 
اندازد.حال رجب طيب اردوغــان خان، هوس تفرقه اندازى نموده 
و با ســفر خود آتش فتنه جنگ قره باغ را فوت ميكند. باكو هم از 
نيات پليد تركســتان واحد بى اطلاع است و نميداند اردوغان چه 
نقشــه اى براى او چيده و او را بطور موقت يك اســتان خود تلقى 
ميكند. از ســوى ديگر  در شــرايط بد هنجار اقتصاد تركيه چنين 
اقدامى را به يك آدم مست بيشتر ميشود نسبت داد تا يك هوشيار 
در اقدام درســت و راهبردى در جهت منافع ملت تركيه. اردوغان 
بايد مى فهميد كه به سامان رسيدن روابط راهبردى تهران، رياض  
ضربه اى مهلك  به بقا وماندگارى  رژيم صهيونيســتى اســت كه 
همچنان به اشغالگرى سرزمين هاى  فلسطينيان و كشتارآنها ادامه 
مى دهد.اردوغان اگر كمى ســواد تاريخى ميداشت مى دانست كه 
ايران موطن نســل اندرنسل آذرى ها در طول قرون و اعصار  بوده 
و هســت و خواهد بود. از بيان ناپختــه و زود گذر او ورهبران باكو 
بجز چركى در ذهن ملت هاى سه كشور تركيه و آذربايجان و ايران 
باقى نمى ماند و يقينادر مناســبات آتى مورد مداقه واقع مى شود.

طبق آمار منتشره ايرانى ها نزديك به ده ميليارد دلارسرمايه گزارى 
در تركيه دارند و اين رقم به پاس چشــم بر هم گذاشتن دولت ها 
در جمهورى اســلامى پديد آمده كه با اندك واكنشــى از مجلس 
شــوراى اسلامى در ايران  مى تواند مسير متقابلى پيدا كند. زلزله 
اخير تركيه از ذهن اردوغان پاك شده كه كمك هاى بشر دوستانه 
ايران را نديده گرفته اســت. بااين شرايط مانده ايم اردوغان را چه 
بناميم؟ ياغى ؟ فراموشكار؟ شهرت طلب؟ يا همكار نتانياهو؟ كه هر 
يك از اين نام ها ميتواند بخشــى از رفتار هاى اردوغان را تفسير و 
تبيين كند. رهبران جمهورى اسلامى ايران با همه قدرتمندى در 
ميدان  بطور جد، بدنبال ايجاد تنش در حوزه آسياى غربى نيستند 
و از همه شواهد پيداست كه  وقتى امريكا در اين شرايط به خواسته 
هاى جمهورى اسلامى ايران تن داده، بحث آزاد سازى ذخاير ارزى 
را پيش كشــيده و به دنبال باز سازى روابط خارج ازبرجام است و 
از لفظ ضرورت هاى ديپلماســى استفاده ميكند بدون شك قدرت 
منطقه اى روز افزون ديپلماسى ميدان جمهورى اسلامى در منطقه  
را مد نظر داشــته و دارد و خلاف مسير آمريكا حركت كردن براى 

اردوغان سم مهلك خواهد بود.والسلام

سـرمقـاله
                             حميد رضا نقاشيان

صعود چشم انداز 20 ساله بوئينگ
بوئينگ چشم انداز 20 ساله شركت خود را به دليل تقاضاى هواپيماى باريك بدنه افزايش داد. به 
گزارش ايسنا به نقل از بيزنس، هواپيماساز آمريكايى بوئينگ (BA.N) پيش بينى سالانه 20 ساله 
خود را بــراى تحويل هواپيماهاى جديد به دليل قدرت بازار هواپيماهاى باريك بدنه كه به دليل 
تقاضاى شــركت هاى هواپيمايى ارزان قيمت تقويت مى شــود، اندكى افزايش داد. بوئينگ انتظار 
دارد كه شــركت هاى هواپيمايى از هم اكنون تا سال 2042 تعداد 42هزار و 595 جت خريدارى 
كنند كه اين رقم در مقايسه با 41هزار و 170 هواپيما در پيش بينى 20 ساله قبلى خود در سال 
گذشته، بيشتر است. آخرين پيش بينى اين شركت كه قبل از نمايشگاه هوايى پاريس منتشر شد، 
هنوز كمتر از 43هزار و 610 جت جديد است كه به عنوان بخشى از چشم انداز بازار در سال 2021 
پيش بينى شده بود، زمانى كه تقاضاى هواپيماهاى روسيه در نظر گرفته شده بود. بوئينگ انتظار 
دارد كه جت هاى باريك بدنه مانند مكس 737 يا خانواده اى320 نئو ســاخته شده توسط رقيب 
اروپايى ايرباس (AIR.PA) با 32هزار و420 جت تك راهرو تا سال 2042 بر تحويل هواپيماها غالب 
باشند. دارن هالست، معاون بازاريابى بازرگانى بوئينگ، طى جلسه توجيهى با خبرنگاران پيش از 
انتشــار اين گزارش گفت: اين تقاضا توسط شركت هاى هواپيمايى ارزان قيمت هدايت مى شود كه 
قرار است اندازه ناوگان فعلى خود را دو برابر كنند. همچنين انتظار مى رود كه از هم اكنون تا سال 
2042، 7440 هواپيماى پهن پيكر، 1810 جت منطقه اى و 925 هواپيماى بارى تحويل داده شود. 
بوئينگ پيش بينى كرد كه حدود نيمــى از تحويل هاى جت جديد جايگزين مدل هاى قديمى تر 
خواهند شد، در حالى كه نيمى ديگر ناوگان خطوط هوايى را افزايش خواهند داد. هالست گفت: 
پايان بهبود تا حد زيادى همانطور كه ما انتظار داشــتيم، با چند تفاوت ظريف و پويايى متفاوت 
مانند كاهش تقاضا براى جت هاى منطقه اى در مقايســه با سال گذشته انجام مى شود زيرا علاقه 
به هواپيماهاى باريك پيكر افزايش مى يابد. بوئينگ انتظار دارد كه ناوگان هواپيماهاى جهانى طى 
20 ســال آينده تقريبا دو برابر شــود، از حدود 24هزار و 500 جت در سال 2022 به 48هزار و 
600 فروند تا ســال 2042 خواهد رسيد. چشم انداز ســال گذشته ناوگان جهانى 43هزار و 470 
هواپيما در سال 2041 را پيش بينى كرد. اين شركت همچنين نرخ رشد پيش بينى ترافيك مسافر 
در سراســر صنعت را اندكى از 3.8 درصد به چهار درصد افزايش داد. هالســت همچنين با اعلام 
اينكه در حالى كه بازار محموله هاى هوايى كمى نفس مى كشد، رشد سالانه سه درصدى تجارت 
در 20 سال آينده، زمينه اى براى تقاضاى آينده فراهم مى كند، گفت: فكر مى كنم دوباره خواهيم 
ديد كه تقاضا براى محموله هوايى چقدر انعطاف پذير است زيرا به طور مداوم حدود 3.5 تا چهار 
درصد رشد دارد. اگرچه ترافيك هوايى چين در سال 2022 با ركود همراه شد اما هالست گفته كه 
بازار چين بوئينگ بسيار صعودى است و 20 درصد بازار را تشكيل مى دهد و بقيه آسيا 22 درصد 
ديگر از تقاضا را تشكيل مى دهند. ايرباس كه پيش بينى بازار خود را در روز چهارشنبه منتشر كرد، 
پيش بينى هاى تحويل خود را نيز افزايش داد و تخمين زد كه 40هزار و 850 جت جديد تا سال 

2042 به مشتريان تحويل داده خواهد شد.

معاون برنامه ريزى ســازمان بنادر تامين تجهيزات 
مــورد نياز و راهبــردى حوزه بندر، جــذب منابع 
انســانى مورد نياز و توجه ويــژه به بنادر راهبردرى 
مانند مكران را استراتژى هاى اصلى اين سازمان در 
بخش اقتصاد دريا به ويژه در سال 1402 اعلام كرد. 
حسن بيك محمدلو در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه 
موضوع دريا و استفاده از ظرفيت هاى دريايى كشور 
يــك موضوع چندوجهى و با مشــاركت بخش هاى 
مختلف است، افزود: مطالعات نشان داده كه نهادها و 
سازمان هاى مختلفى در بحث استفاده از ظرفيت هاى 
دريايى كشور مداخله دارند كه در قالب وزارتخانه ها 
و سازمان هاى مخلتف خودش را نشان داده و شايد 
يكى از دلايلى كه در سال هاى گذشته ما نتوانستيم 
از اين ظرفيت اســتفاده كنيم، اين بوده كه راهبرى 
متمركز و سياســت گذارى منسجمى نداشتيم. وى 
ادامه داد: به همين خاطر از سال 1396 مقام معظم 
رهبرى به مجمع تشــخيص مصلحت نظام دستور 
دادند كه سياست هاى كلى توسعه دريامحور تدوين 
شــود؛ اين فرآيند تقريبا در سال 1398 شروع شد 
و پيش نويس اوليه سياســت ها پايان ســال 1400 
آماده شــده و الان براى تدوين نهايى در دســتور 
كار مجمع اســت و هفته گذشــته به پايان رسيد. 
معاون برنامه ريزى سازمان بنادر و دريانوردى با بيان 
اينكــه مفهوم هاى جهانى در اين باره يعنى ظرفيت 
هاى دريا، اقتصاد دريا، اقتصاد ســاحلى و توسعه يا 
پيشرفت دريا را شــامل مى شود. بحث اقتصاد دريا 
صرفا محدوده اى از كارهاى مرتبط اقتصادى را شامل 
مى شود كه كدگذارى هاى مشخصى هم دارد. به ويژه 

كشورهاى مختلف اين كدگذارى ها را براى خودشان 
تنظيم و طراحــى كردند كه بخش هاى مختلف آن 
در اقتصاد دريا تعريف مى شــود مانند حوزه بنادر، 
شيلات و گردشــگرى دريايى. بيك محمدلو اظهار 
كــرد: در يك مفهوم بالاتر، اقتصاد ســاحل مطرح 
مى شــود يعنى شــما علاوه براينكه از ظرفيت هاى 
اقتصادى  دريايى بهره مند مى شــويد، فعاليت هاى 
هم كه به طور غيرمســتقيم در حوزه مرتبط با دريا 
تعريف مى شــود، در محدوده ساحلى هم مى توان 
تعريف كرد و حتى سهم بيشترى به خود اختصاص 
 GDP داده اســت. براى مثال ســهم اقتصاد دريا در
آمريكا حدود 3.5 درصد و ســهم اقتصاد ســاحل 
حدود 34 درصد اســت. وى ادامه داد: در كشور ما 
اقتصاد دريا حوزه هاى ديگــر را هم در برگرفته كه 
ما مى توانيم مفهوم توســعه دريامحور يا پيشرفت 
دريايــى را جايگزين اين بخش كنيم. تعبيرمان هم 
براى اين بخش اين اســت كه حوزه هايى از مسائل 

فرهنگى، اجتماعى، امنيتى و محيط زيســتى را در 
كنار مسائل اقتصادى لحاظ كنيم؛ پس مسيرى كه 
كشــور پيش مى رود براى پيشرفت دريايى است و 
براى اين موضوع در سطح مجمع تشخيص سياست 
كلى تدوين مى شــود. رئيس ســابق كميته توسعه 
دريامحــور مجمع و مســئول تدوين سياســت ها 
خاطرنشان كرد: در سطح دولت هم، در سياست هاى 
كلى برنامه هفتم به عنوان يك بند مستقل توجه به 
ظرفيت هاى آمايش سرزمين در بند 11 توجه شده 
كه با رويكرد ويژه به دريا و ساحل و مناطق ساحلى 
است؛ اين باعث شده كه دولت براى تحقق سياست 
موصوف، احكامى را در لايحه برنامه هفتم درج كند 
و اميدواريــم در پيش نويس نهايى نيز احكام خوبى 
ملاحظه شود علاوه برآن براى اينكه اين اتفاق نظر 
در سطح دولت ايجاد شود كه در حوزه اقتصاد دريا 
چه كار مى خواهد بكند، سازمان بنادر و دريانوردى 
به عنــوان يك دســتگاه زيرمجموعــه وزارت راه و 
شهرسازى، مطالعه اى را براى مفهوم شناسى اقتصاد 
دريا شروع كرد كه اين مطالعه در مراحل پايانى قرار 
داد. بيك محمدلــو در ادامه گفت: علاوه برآن ما در 
جلساتى كه حضور پيدا كرديم، با توصيه وزير راه و 
شهرسازى و به خصوص معاون اول رئيس جمهورى، 
يك ســند را در حوزه ملى شروع به تدوين كرديم 
كه به لحاظ مشاركت دستگاه هاى ديگر حداقل 14 
دســتگاه ذى نفع را مى طلبد و بسته هاى سياستى 
اينها بايد به تفكيك تهيه شــود، ممكن است اندكى 
زمان ببرد و برآورد ما اين است كه تا ماههاى آينده 
اين مطالعه دوم يعنى سطح ملى طول خواهد كشيد.

برنامه هاى سازمان بنادر براى اقتصاد حوزه دريا؛ از تامين تجهيزات تا جذب نيرو

در نشست اعضاى هيات رئيســه اتاق تعاون ايران و مجرى طرح كالابرگ، 
مقدمات پيوستن شــركت هاى تعاونى مصرف به سامانه كالابرگ بررسى و 
مقرر شد با فراهم كردن زيرساخت هاى فنى از ظرفيت تعاونى هاى مصرف 
در اين طرح ملى اســتفاده شود. به گزارش ايسنا، نگاه به اقتصاد كشورهاى 
توسعه يافته نشــان مى دهد كه بنگاه هاى تعاونى  در اين اقتصادها جايگاه 
ويــژه اى دارنــد و در نظام توليــد و توزيع كالا، حمل و نقــل و صادرات از 
ظرفيت تعاونى ها به شكل ويژه استفاده مى شود. در كشور ما نيز فعاليت هاى 
تعاونى از قدمت و ســابقه طولانى برخوردار بوده و ظرفيت هاى اقتصادى و 
اجتماعى بسيارى به لحاظ قانونى براى توسعه و تقويت بخش تعاون و ارتقاى 
جايگاه آن در قوانين بالادستى ديده شده است. در حال حاضر تعاونى ها در 
گرايش ها و رسته هاى مختلف اعم از كشاورزى، عمرانى، اعتبارى، توليدى و 
توزيعى در حال فعاليت هستند و تعاونى هاى مصرف از جمله اين تعاونى ها 
به شمار مى روند.  تعاونى هاى مصرف از بدو پيروزى انقلاب اسلامى تاكنون 
نقش موثرى در تنظيم بازار، بهبود كيفيت كالا و تعديل قيمت ها داشــته 
و در شــرايط تحريم هــاى اقتصادى نيز عملكرد مطلوبــى در بحث مبارزه 
با گران فروشــى، توزيع عادلانه كالا و كمك به اقشــار محروم و كم درآمد 
جامعه از خود نشــان داده اند. در راستاى اجراى طرح كالابرگ الكترونيك 
كه با هدف تامين ســبد غذايى و بهبود معيشــت خانوارها از سوى دولت 
به اجرا درآمده اســت، اعضاى هيات رئيسه اتاق تعاون ايران و مجرى طرح 

كالابرگ در نشستى راهكارها شبكه ســازى و آماده سازى زيرساخت هاى 
فنى براى پيوســتن شركت هاى تعاونى مصرف به سامانه كالابرگ را مورد 
بررســى قرار دادند. در اين نشست مقرر شد با فراهم سازى زيرساخت هاى 
فنى، شركت هاى تعاونى مصرف نيز بتوانند به سامانه كالابرگ متصل شوند 
كه در صورت فراهم شــدن بســترهاى لازم، تعاونى هاى مصرف نيز در اين 
طرح ملى مشــاركت خواهند داشت. هم اكنون تعاونى هاى مصرف با توجه 
به گستردگى شبكه اى و دسترسى به جامعه هدف مورد نظر طرح كالابرگ 
الكترونيكى ابزار مناســبى براى اجرايى شــدن اين طرح به شمار مى روند. 
پيشتر معاون وزير تعاون از فعاليت 3700 تعاونى مصرف با عضويت بيش از 
3 ميليون نفر در گرايش هاى كارمندى، كارگرى، محلى و دانشــجويى خبر 
داده و بر ظرفيت هاى بالاى اين شركت ها تاكيد كرده بود. به گزارش ايسنا، 
در حال حاضر بخش تعاون كشــور با در اختيار داشــتن بزرگترين شبكه 
توزيع و بيش از 6000 فروشگاه منسجم و يكپارچه تحت پوشش تعاونى هاى 
مصرف كارگران، كارمندان، فرهنگيان، نيروهاى مسلح و بازنشستگان تامين 
اجتماعى آمادگى كامل براى كمك به دولت در زمينه تامين و ذخيره سازى 
و توزيع و عرضه كالاهاى اساسى و مايحتاج عمومى را دارند و بهترين قالب 
براى اجراى طرح ملى كالابرگ به شمار مى روند.دولت سيزدهم در راستاى 
حمايت از معيشــت و حفظ ســبد غذايى خانوارها اجــراى طرح كالابرگ 

الكترونيك را در دستور كار قرار داده است.

تعاونى هاى مصرف آماده پيوستن به طرح " كالابرگ" مى شوند

رييس جمهور در دفاع از لايحه برنامه هفتم توسعه:

پيشرفت اقتصادى توأم با عدالت، بنيان اصلى برنامه هفتم

واردات خودرو كاركرده 
آسيبى به صنعت نمى زند

ايران در سريلانكا نيروگاه مى سازد

عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراى اسلامى خاطر نشان كرد: واردات خودرو هيچ گونه خللى در روند 
توليد و صنعت خودروسازى در كشور ايجاد نمى كند؛ نياز سالانه كشور به خودرو حدود يك ميليون و 700 هزار 
دســتگاه است ندر حالى كه صنعت حدود يك ميليون خودرو توليد مى كند و 700 هزار متقاضى واقعى نيازش 

بدون پاسخ مى ماند....

8 سد بيش تر از 90 درصد آب دارند

جبران بخشى از ناترازى گاز كشور با توسعه ميدان گازى مختار تحويل همه خودروها تا پايان سال 1403
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گزيده خبر

پيام سفر وزير خارجه عربستان به ايران

يك كارشــناس مسايل منطقه ســفر وزير خارجه عربستان به ايران را يك گام 
مثبت و مهم دانســت و گفت: البته اين سفرها بخشى از توافق ميان دو كشور 

و يكى از اقداماتى است كه مى تواند بقاى توافق ميان دو كشور را حفظ كند.
صباح زنگنه در گفت وگو با ايسنا با تاكيد بر اينكه توافق ايران و عربستان نياز به 
مراقبت و حراســت دقيق دارد، چرا كه نيروهايى خواهان بر هم زدن اين توافق 
و نزديك شدن دو كشور هستند گفت: رژيم صهيونيستى و برخى از كشورهاى 
ديگر منطقه و جهان هســتند كه به ايجاد آرامــش در منطقه رضايت ندارند و 
بيشتر دنبال فروش اسلحه هستند و مى خواهند جا پايى در نقشه منطقه داشته 
باشــند. از اين رو بايد مراقبت و كمك كرد تا اين توافق آسيب نبيند و از مسير 
خود منحرف نشــود. وى با اشاره به راه اندازى سفارت ايران در عربستان و آماده 
سازى سفارت عربســتان در ايران اظهار كرد: تعميرات براى بازگشايى سفارت 
ضرورى اســت اما سفير و مسئولان سفارت مى توانند در هتلى كه اجاره كردند 
مستقر شوند و فعاليت هايشان را ادامه دهند. بازگشايى سفارت خانه ها يك گام 
مهم اســت و بايد نســبت به آن دقت كرد و بر حراست و استمرار اين تعامل و 
همكارى تاكيد كرد. سفارت خانه ها در عمل بخشى از خاك كشور متقابل هستند 
و از امنيت لازم بايد برخوردار باشند تا سفير و اعضاى سفارت بتوانند به وظايف 
خــود در چارچوب توافق ها و قوانين بين المللى عمل كنند. اميدواريم با ســفر 
وزير خارجه عربســتان اين گام مهم استحكام پيدا كند. اين كارشناس مسايل 
منطقه با اشــاره به اين كه گفته مى شود وزير خارجه عربستان دعوت نامه سفر 
رييس جمهور ايران به عربســتان را در اين سفر با خود همراه دارد، تصريح كرد: 
دعوت از روســاى كشورها نشانه اى است از اراده دو كشور براى گسترش روابط 
البته گاهى پروتكل ها و تشريفات مانع برداشتن گام هاى مفيد و موثر مى شود، 
تشريفات يك عنصر مهم در حفظ حرمت كشورها و مسئولان است و حتما بايد 
مورد دقت قرار گيرد و احترام به پروتكل ها ضرورى است اما اگر در جايى عبور از 
يك پروتكل در مقطعى بتواند منافع بزرگ ترى فراهم كند، مشكلى نيست. زنگنه 
توضيح داد: در ســوابق رفت و آمد مسئولان دو كشور محاسباتى انجام مى شود. 
به عنوان مثلا از كشــور ما مســئولان مختلفى در مناسبات دو و چند جانبه به 
عربستان سفر كردند اما از عربستان مسئولانى در سطح رييس و پادشاه كشور 
به ايران سفر نداشتند فقط در سطح وليعهد آن هم براى شركت در اجلاس چند 
جانبه سران كشورهاى اسلامى سفر كرد اما آقايان هاشمى رفسنجانى، خاتمى 
و احمدى نژاد به عربســتان سفر داشتند كه برخى براى سفر دو جانبه و برخى 
چند جانبه بوده است. اين ها در محاسبه تعاملات سياسى بين كشورها بايد مورد 
توجه قرار گيرد، در عين حال اگر از اين حســاب كتاب ها هم خواســتيم عبور 
كنيم اين سفر بايد بتواند گشايش قابل توجه داشته باشد. اين كارشناس مسايل 
منطقه با تاكيد بر اينكه سفر وزير خارجه عربستان به ايران قبل از مقامات ارشد 
ايرانى، ابهامات را تا حد زيادى رفع مى كند اظهار كرد: با انجام اين ســفر اراده 
سياسى عربستان براى تعامل با ايران نشان داده شده و اين پيام را مى دهد كه 
عربستان به اين توافق پايبند و جدى است. طبيعى است با توجه به حمله و آتش 
سوزى در سفارت عربستان در ايران و نيز كنسولگرى اين كشور در مشهد، اين 
مكان هاى ديپلماتيك نيازمند بازسازى و ساخت و ساز هستند اما اميدواريم اين 
روند چندان طولانى نشود و روند كارهاى ديپلماتيك و كنسولى هر چه زودتر به 

سفارت خانه ها و كنسولگرى ها منتقل شود.

دعوت وزير خارجه پاكستان از 
اميرعبداللهيان براى سفر به اسلام آباد

خارجــه  امــور  وزارت  قائم مقــام 
جمهورى اسلامى پاكستان با حسين 
خارجه  امور  وزيــر  اميرعبداللهيان 
جمهورى اســلامى ايــران ديدار و 
رايزنى كرد. به گزارش ايسنا،حسين 
خارجه  امور  وزيــر  اميرعبداللهيان 

جمهورى اســلامى ايران، عصر شــنبه(27 خرداد) در ديدار «اســد مجيدخان 
»قائم مقام وزارت امور خارجه جمهورى اسلامى پاكستان با وى، ضمن اشاره به 
تاريخچه روابط ايران و پاكســتان و اشتراكات موجود در مناسبات، سطح فعلى 
روابط را خوب و رو به توسعه دانست و بر بهره گيرى كامل از ظرفيت هاى موجود 
در روابط از ســوى دو كشــور تاكيد كرد.  وزير امور خارجه جمهورى اسلامى 
ايران با اشــاره به جايگاه ويژه پاكستان در سياست خارجى جمهورى اسلامى و 
ســطح فعلى همكارى هاى دوجانبه و بين المللى، افزود: جمهورى اسلامى ايران 
هيچ محدوديتى در توســعه مناسبات با پاكستان ندارد. اميرعبداللهيان با اشاره 
به ملاقات اخير رئيس جمهور ايران و نخســت وزير پاكســتان در مراسم افتتاح 
پروژه هاى مرزى در استان سيستان و بلوچستان، پاكستان را يكى از حلقه هاى 
مهم سياســت همســايگى جمهورى اسلامى ايران دانســت.  قائم مقام وزارت 
امورخارجه جمهورى اســلامى پاكستان نيز با ابلاغ سلام هاى وزير امور خارجه 
پاكستان به وزير امور خارجه كشورمان، گزارشى از مباحثات مطرح شده در خلال 
دوازدهمين دور گفت وگوهاى مشــورتى سياسى ارائه و اين گفت وگوها را براى 
گســترش روابط دو كشور راهبردى دانست و بر اهميت توسعه روابط با جمهور 
اسلامى ايران تاكيد كرد. قائم مقام وزير خارجه پاكستان در اين ديدار دعوت بلال 

بوتو براى ديدار وزير امور خارجه كشورمان از پاكستان را تسليم كرد.

حضور كاركنان شركت بهره بردارى نفت و گاز غرب 
در مراسم وداع با پيكر مطهر شهيد مدافع امنيت 

كرمانشاه

پيكر مطهر شــهيد «سجاد اميرى»، بسيجى مدافع حرم و امنيت با حضور 
پرشور مردم شهيد پرور استان كرمانشاه تشييع و تا گلزار شهداى اين شهر 
بدرقه و در كنار ســاير همرزمان شــهيدش به خاك سپرده شد. به گزارش 
پايگاه اطلاع رســانى شركت نفت مناطق مركزى ايران جمعى از بسيجيان 
پايگاه رهروان ولايت شــركت بهره بردارى نفت و گاز غرب همگام با مردم 
شهيد پرور استان كرمانشاه در مراسم وداع با پيكر مطهر شهيد مدافع امنيت 
كرمانشــاهى حضور يافتند.  پيكر شــهيد اميرى كه صبح روز يكشنبه 21 
خردادماه در درگيرى با اشــرار مســلح در كرمانشاه به شهادت رسيد امروز 
سه شــنبه طى مراسم باشكوهى با حضور اقشــار مختلف مردم هميشه در 
صحنه اين شــهر از مقابل مسجد جامع اين شهر تشييع شد. آيين تشييع 
پيكر مطهر اين شهيد با حضور شمار زيادى از شهروندان، فرماندهان نظامى 
و انتظامى و جمعى از مســوولان و همرزمان اين شــهيد والا مقام از مقابل 
مســجد جامع اين شهر تا ميدان آزادى كرمانشاه برگزار و پس از انتقال به 
گلزار شهداى كرمانشاه در جوار ديگر همرزمان شهيدش به خاك سپرده شد.

رييس جمهور در دفاع از لايحه برنامه هفتم توسعه:

پيشرفت اقتصادى توأم با عدالت، بنيان اصلى برنامه هفتم
رئيس جمهور گفت: برنامه هفتم براســاس سياست هاى ابلاغى 
و آســيب شناسى از شش برنامه گذشــته تهيه شد هم چنين با 
نگاه براســاس توان و ظرفيت هاى دولتى و خصوصى و چالش ها 
و موانع و رفع آن ها و دســتيابى به توســعه تهيه شد. به گزارش 
ايسنا، سيد ابراهيم رئيسى در جلسه علنى صبح امروز؛ يكشنبه 
28 خرداد 1402 مجلس شــوراى اســلامى براى تقديم برنامه 
هفتم توســعه در صحن علنى حاضر شد و در دفاع از اين لايحه 
اظهار كرد: سياســت هاى ابلاغى در اواخر شهريور 1401 نسبت 
به برنامه هفتم از ســوى مقام معظم رهبرى به همه دستگاه ها 
ابلاغ شد. برنامه و بودجه درگير تهيه بودجه1402 بود و كار تهيه 
برنامه هفتم از دى آغاز شــد و پيش نويس آن در اســفند تهيه 
شــد كه بايد از ميركاظمى تشكر كنم. در فروردين و ارديبهشت 
در دولت و كميته منتخب دولت اين لايحه بررســى شد و نهايتا 
ايــن لايحه تكميل شــد و امروز تقديم مجلس مى شــود. وى 
ادامه داد: ديدگاه ها و نظرات بســيارى از انديشمندان گرفته و از 
تجربيات شش برنامه گذشــته استفاده شده است. برنامه نويسى 
همواره در كشــور بوده ولى سخن در ميزان اجراى برنامه هاست. 
يك آسيب شناسى ضرورت داشت. خوش بينانه گفته مى شود 30 
تا35 درصد برنامه هاى گذشته اجرا شده است كه اين ميزان قابل 
قبول نيست. ما برنامه هاى گذشته را آسيب شناسى كرديم. وى 
افزود: ما دولت را با برنامه شــروع كرديم. اين برنامه در كشو ميز 
نبود بلكه در منظر همه كســانى بود كه دغدغه كشــور را دارند. 
برنامه تحولى دولت در آغاز دولت در معرض ديد همه قرار گرفت. 
اين برنامه در حوزه هاى سياسى، اقتصادى، فرهنگى و اجتماعى 
بــود. بعصى مى گفتنــد دولت اصلا برنامه دارد يا نــه؟ ما از روز 
اول برنامه داشــتيم. برنامه هفتم براساس سياست هاى ابلاغى و 
آســيب شناسى از شش برنامه گذشته تهيه شد.  برنامه هفتم با 
نگاه براســاس توان و ظرفيت هاى دولتى و خصوصى و همچنين 
چالش ها و موانع و رفع آن ها و دســتيابى به توســعه تهيه شد. 
رييس جمهور با بيان اين كه «نگاه ما اين بود كه برنامه هفتم جاى 
اصلاح قوانين جارى كشــور نيست»، گفت: برخى توقع داشتند 
قانون جارى را در برنامه هفتم اصلاح كنيم يا همه مســائل ريز 
و درشت در برنامه گنجانده شود ولى اين امكان پذير نبود. مساله 
محورى و نگاه به اولويت ها در برنامه هفتم وجود دارد. مسائلى كه 
دوستان در دولت و مجلس مى گويند اشتباه نيست ولى بايد توجه 
داشت كه آيا اين مسائل در اولويت است يا خير. وى ادامه داد : در 
برنامه هفتم سه سند داريم؛ يك سند مربوط به مستندات برنامه، 
تحليل و آسيب شناســى و راهكارهاست. سند دوم سند برنامه 
است كه شامل برنامه ها و احكام است كه امروز تقديم مجلس مى 
شود. سند سوم مربوط به مقرراتى است كه اعتقاد دولت آن است 

كه به قانون نياز ندارد و خود دولت مى تواند عمل كند. وى با بيان 
اين كه «يكى از نكات مهم برنامه هفتم توســعه، مردم پايه بودن 
اســت»، تصريح كرد: بايد مشاركت مردمى را در همه تصميمات 
داشــت. بايد به مردم ميدان داد و نقش دولت حمايت، هدايت و 
نظارت باشــد. ما به بخش خصوصى و مــردم ميدان دهيم. وى 
افــزود: ناترازى در بودجه، نظام بانكــى و پولى، مصارف و منابع 
آب، انرژى، صندوق هاى بازنشستگى موجب ايجاد مشكلات شده 
اســت. در ابتداى دولت شاهد تنش هاى آبى، كمبود برق، بوديد 
كه دولت سعى كرد اين مشكلات را حل كند كه 7000 مگاوات 
توليد شــد و برق صنعتى را از خانگى جدا كرديم تا شاهد قطع 
برق يا كاهش توليد نباشــيم. ناترازى ها در حال جبران است. ما 
عقب ماندگى داريم بايد نيروگاه ســاخته مى شــد. برخى پروژه 
ها مربوط به 20 ســال قبل اســت. طرح هايى كه 30 درصد آن 
مانده اســت را تكميل مى كنيم. رييسى همچنين با بيان اين كه 
«مديريت يكپارچه منابع آبى مورد توجه قرار گرفته است»، گفت: 
مســكن در اين لايحه ديده شده اســت. برخى مى گويند دولت 
قول داده است يك ميليون مسكن بسازيد. آنها كه نساختند بايد 
جواب دهند كه چرا مسكن نساختند؟ساخت يك ميليون مسكن 
مصوبه مجلس، وعده دولت و نياز كشور است و دنبال تحقق آن 

هستيم. مساله آموزش و مدرسه محورى، ارتقاى علم در آموزش 
عالى و انجام تحقيقات هدفمند، جمعيت، سلامت نيز در برنامه 
هفتم ديده شــده اســت و نظام ارجاع بايد در استان ها اجرايى 
شود. وى خاطر نشان كرد:تحول در نظام ادارى مهمترين مساله 
لايحه هفتم اســت. اگر حركت ادارات چابك و جهادى نباشــد، 
برنامه ها اجرا نمى شود. مشكلات بوروكراسى همه را رنج مى دهد. 
بهره ورى ما پايين است و ما دنبال افزايش آن هستيم. وى تاكيد 
كرد: پيشرفت اقتصادى توأم با عدالت، تحول علمى، اجتماعى و 
فرهنگى و ارتقا نظام ادارى و مديريت كشــور، ســه بنيان اصلى 
برنامه هفتم است. ما به دنبال پيشرفت اقتصادى همراه با عدالت 
در توزيع منابع براساس سند آمايش سرزمينى هستيم.  ارتقاى 
نظام مديريتى كشور با افزايش بهره ورى امكان پذير است. از سويى 
سبك زندگى ايران اسلامى و فرهنگ بسيار مهم است. اولويت ما 
مســائل اقتصادى است اما اين مساله نبايد ما را از فرهنگ غافل 
كند كه ما در برنامه هفتم به مســاله فرهنگ هم توجه كرده ايم. 
رييس جمهور افزود: نگاه ما در لايحه برنامه هفتم  توســعه، مهار 
تورم است. رشد نقدينگى و پايه پولى بايد كنترل شود. بانك هاى 
ما سه دســته اند؛ بانك هاى ســالم، بانك هايى كه امكان اصلاح 
دارند و بانك هايى كه امكان اصلاح ندارند. ما دنبال خارج كردن 

بانك هاى دسته سوم هستيم كه به قوانين تن نمى دهند. از اول 
امسال  اقدامات را شــروع كرديم تا پايه پولى و تورم مهار شود. 
همچنين بايد انتظارات تورمى مديريت شود. كسرى بودجه عامل 
ديگر براى تورم اســت. 480 هزار ميليارد تومان در سال1400 
كسرى بودجه داشتيم ولى آن را جبران كرديم. در 1401 منابع 
و مصارف مديريت شد تا ناترازى نداشته باشيم. وى افزود:  بحث 
توسعه ارزش زنجيره صنايع معدنى و پتروشيمى در برنامه هفتم 
ديده شده است. مســاله ترانزيت و اقتصاد دريا محور ديده شده 
است. به يك حساب 3700 كيلومتر و به يك حساب  اگر جزاير 
را هم حساب كنيم، بيش از 5 هزار كيلومتر ارتباط به دريا داريم. 
برخى كشــورها كه ارتباط كمترى نسبت به ما به دريا دارند اما 
50 درصد توليد ناخالص ملى آن ها از طريق درياســت.  فقط 3 
يا 4 درصد از اقتصاد دريايى ما فعال اســت. در برنامه هفتم اين 
مســاله مورد توجه قرار گرفته اســت. در خصوص امنيت غذايى 
و اســتقلال در توليد نهاده هاى دامى در برنامه پيش بينى شده 
اســت و برنامه هاى ما هم آغاز شــده و دنبال مى شود و فقط در 
برنامه پيش بينى نشده است. وى با بيان اين كه «احساس مى كنم 
برنامه هاى خوبى براى اشتغال و كاهش بيكارى در برخى مناطق 
اجرا شده ولى در بسيارى از مناطق در اين زمينه بايد كار كنيم»، 
افزود: بايد دنبال ايجاد اشــتغال واقعى باشيم. ما در برنامه هفتم 
نسبت به انرژى، ترانزيت، گردشگرى، كشاورزى، صنعت و معدن، 
اقتصاد ديجيتال برنامه داريم. برخى كشــورهاى همسايه اندازه 
درآمد نفت ما از اقتصاد ديجيتال درآمد دارند. در اين زمينه كار 
بايد كرد ما زمينه كار بســيار داريم كه به آن توجه شده است. ما 
تلاش كرديم مســائل اولويت دار را در برنامه هفتم ذكر كنيم تا 
يك برنامه قابل اجرا، سنجش و اندازه گيرى تصويب شود. رييسى 
خاطرنشان كرد: ما در دولت و سازمان برنامه بودجه آمادگى لازم 
براى حضور در كميسيون هاى مجلس جهت توضيح برنامه هفتم 
را داريم و اميدواريم اين برنامه زودتر تصويب و ابلاغ شود تا توان 
خود را بر اجراى آن را بگذاريم. دولت دنبال اجراى بند بند برنامه 
توسعه است. وى در پايان از نمايندگان بابت راى اعتماد به وزير 
آموزش و پرورش و صمت تشــكر كرد و گفت: معرفى نيكبخت 
بعد از بررسى هاى بسيارى بود كه انجام دادم و به نتيجه رسيدم 
وى صلاحيت عملى و علمى  دارد. او خاك جهاد را در شهرهاى 
دور خورده اســت و توان اداره وزارت جهاد كشاورزى دارد و من 
او را شايسته اين ســمت مى دانم. * رييس جمهور پس از پايان 
ســخنانش لايحه برنامه هفتم توسعه را تقديم مجلس كرد. و بر 
اساس اظهارات رييس مجلس بررسى لايحه برنامه هفتم امروز در 

مجلس آغاز مى شود.

معــاون اول قوه قضاييه گفت: ســال 
گذشته سال مهم و تاثيرگذارى براى 
قــوه قضاييه بود و نــوع چالش هايى 
كه داشــتيم بى سابقه بود. به گزارش 
ايســنا، حجت الاســلام والمسلمين 
محمد مصدق در نشست خبرى امروز 
ضمــن تبريك فرارســيدن هفته قوه 
قضاييه و گرامى داشــت ياد و خاطره 
شهيد بهشتى گفت: هفته قوه قضاييه 
فرصت مناسبى براى ارايه برنامه هاى 
قوه قضاييه و عملكرد يكسال گذشته 
اين دســتگاه است. سال گذشته سال 
مهم و تاثيرگذارى براى قوه قضاييه بود 
و نوع چالش هايى كه داشتيم بى سابقه 
بــود. ما از اين چالش ها عبور كرديم و  
بحــران را تبديل به فرصــت كرديم. 
وى افزود: در يكســال گذشته تلاش 
برنامه محورى  بر  مســئولان قضايى 
بوده اســت. امروز قوه قضاييه با چند 
ســال پيش متفاوت است و هميشه 
اعــلام كرديم كه قوه قضاييه با برنامه 
حركت مى كند. در اوايل سال گذشته 
برنامه ها را اعلام كرديم و عملياتى شد 
و در ســال 1402 هميــن كار انجام 
شــد. وى افزود: در قانون اساسى پنج 

ماموريت براى قوه قضاييه تعيين شده 
اســت. برنامه قوه قضاييه با نگاهى به 
اســناد بالادســتى تعيين مى شود از 
جمله سياست هاى كلى قضايى ابلاغى 
رهبرى و سياست هاى برنامه هفتم و 

سند تحول قضايى، مفاد حكم رياست 
قوه قضاييه و محورهاى اعلامى سال 
گذشــته در هفت تير كه توسط مقام 
معظم رهبرى فرمودند. وى با اشــاره 
به ســند تحول قضايى ادامه داد: مقام 

معظم رهبرى فرمودند كه سند تحول 
قضايى بايد در همه ســطوح اجرايى 
شــود.  هم و غم ما هم اين است كه 
اين ســند به طور كامل اجرا شــود. 
پايان امسال پايان سند تحول است و 
حتما امسال بايد به دنبال ارتقاى سند 
تحول باشــيم و حركت براساس سند 
تحــول در قوه قضاييه دايمى اســت .  
سال اينده ان شاالله يك سند ديگر به 
مدت 5 سال ابلاغ خواهد شد. مصدق 
با يــادآورى اينكه ســخنان رهبرى 
در 7 تير ســال گذشــته هوشمندانه 
بود، گفت: عصر همان روز جلســه اى 
گذاشتيم و 18 راهكار براى عملياتى 
كــردن فرامين رهبرى تعيين كرديم. 
از جمله يكى تشكيل قرارگاه عملياتى 
بــراى اجراى فرامين رهبــرى بود. تا 
كنون 23 جلســه قرارگاه برگزار شده 
و هدف از تشكيل قرارگاه اين بوده كه 
با نگاهى به اسناد بالادستى برنامه هاى 
قوه قضاييه را عملياتى كنيم. امروز قوه 
قضاييه براساس شاخص ها بسيار موفق 
بوده اســت.  وى افزود: به سمت هدف 
محور بودن رفتيم و بايد حتما  هدف 

محور حركت كنيم.

معاون اول قوه قضاييه:

قوه قضاييه بر اساس شاخص ها بسيار موفق بوده است

مديركل روابط عمومى دفتر رياست جمهورى در توييتى با اشاره به استقبال مقامات كشورهاى مختلف براى خريد دانش و 
تجهيزات فنى ايرانى، نوشت كه، ايران فناور امروز بيش از همه مرهون رهبر معظم انقلاب است. به گزارش ايسنا، متن توييت 
محمدمهدى رحيمى به شرح زير است: «جهانيان قرن ها ايران را به فرش و پسته و هنر مى شناختند و حالا هر كجا كه مى رويم 
از آسياى مركزى تا جنوب آسيا و حتى آن سوى زمين در آمريكاى لاتين، مقامات شان از دانش و تجهيزات فنى كم نظير ايرانى 
مى گويند و تقاضاى خريد آنها را دارند.  ايران فناور امروز بيش از همه مرهون  سيدعلى خامنه اى است؛ همان كسى كه سال ها 
پافشــاريش بر «العلم سلطان» لزوم ســاخت درونى قدرت و نگاه به داخل، ايران را به تراز نخست جهانى در نانو، مهندسى، 
هسته اى، پزشكى و... رساند و حالا رئيس جمهور ونزوئلا اين گونه درباره اش مى گويد.»رحيمى همچنين فيلمى از اهداى كتاب 

«سلول شماره 14» خاطرات رهبر انقلاب به زبان اسپانيولى به مادورو  توسط رئيسى را منتشر كرد.

شبكه العربيه اعلام كرد كه سفارت عربستان در تهران بعد از عيد قربان فعاليت خود را آغاز خواهد 
كرد. به گزارش ايســنا، خبرنگار اعزامى شــبكه ســعودى «العربيه» به ايران اعلام كرد كه سفارت 
عربستان در تهران و همچنين كنسولگرى اين كشور در مشهد بعد از «عيد قربان» فعاليت هاى خود 
را به طور رسمى آغاز خواهند كرد. فيصل بن فرحان، وزير خارجه عربستان بعد از ظهر امروز(شنبه، 
27 خرداد) در سفرى رسمى وارد تهران شد، وى در محل وزارت امور خارجه جمهورى اسلامى ايران 

مورد استقبال همتاى ايرانى خود قرار گرفت.

مديركل روابط عمومى دفتر رياست جمهورى:

مقامات كشورهاى مختلف تقاضاى خريد دانش و 
تجهيزات فنى ايران را دارند

العربيه اعلام كرد:

بازگشايى سفارت عربستان در تهران 
بعد از «عيد قربان»
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گزيده خبر

عضويت كامل ايران در سازمان 
شانگ هاى 13 تيرماه اعلام مى شود

پذيرش جمهورى اســلامى ايران به عنوان 
يــك عضو كامــل، از تصميمــات كليدى 
اجلاس 13 تيرماه سران اين سازمان خواهد 
بود. به گزارش ايبِنــا به نقل از خبرگزارى 
تاس، بختيار خاكيموف شــنبه در حاشيه 
مجمع بين المللى اقتصادى سن پترزبورگ 
روسيه افزود: تهران به تعهدات رويه اى خود 

براى عضويت در ســازمان همكارى شــانگ هاى عمل كرده است. وى اظهار كرد: در اجلاس 
آتى ســازمان همكارى شانگ هاى در دهلى نو كه چهارم جولاى (13 تيرماه) در قالب ويدئو 
كنفرانس برگزار خواهد شــد، يكى از تصميمات كليدى، پيوســتن ايران به عنوان يك عضو 
كامل خواهد بود. نماينده ويژه رئيس جمهورى روســيه در امور سازمان همكارى شانگ هاى 
گفت: ايران مراحل مربوط به عضويت خود را تكميل كرده است و به خانواده كشور هاى عضو 
سازمان همكارى شانگ هاى خواهد پيوست. وى همچنين گفت: در اجلاس آتى سران سازمان 
شانگهاى، تفاهم نامه تعهدات بلاروس با هدف دستيابى به جايگاه عضو در اين سازمان بررسى 
خواهد شد. مجمع بين المللى اقتصادى سن پترزبورگ بزرگترين گردهمايى سالانه اقتصادى 
روســيه اســت كه 24 خردادماه جارى آغاز به كار كرد و در آن هياتى از جمهورى اسلامى 
ايران به رياست مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرسازى حضور داشت. اين مجمع اقتصادى كه با 
برپايى نمايشگاهى از ظرفيت هاى شركت ها و كشور هاى مختلف است، روز شنبه 27 خردادماه 
به كار خود پايان مى دهد. پيش از اين وزارت خارجه هند اعلام كرده است كه نشست شوراى 
ســران كشور هاى سازمان همكارى شــانگ هاى 13 تيرماه 1402 به صورت مجازى برگزار 
مى شود. علاوه بر اعضاى سازمان همكارى شــانگهاى، بلاروس، ايران و مغولستان به عنوان 
كشور هاى ناظر دعوت شده اند. حسين اميرعبداللهيان وزير امور خارجه كشورمان نيز گفته 
اســت: عضويت دائمى ايران در سازمان شانگ هاى تيرماه امسال و با حضور آيت االله رئيسى 
نهايى مى شــود. موانع و انتظار 18 ســاله. عضويت دائم ايران، اما پروسه طولانى را پشت سر 
گذاشته است. ايران در سال 2005 ميلادى (1384 شمسى) يعنى چهار سال پس از تشكيل 
سازمان همكارى شانگ هاى همراه با هند و پاكستان به عضويت ناظر اين نهاد نائل آمد و از 
ســال 2006 ميلادى (1385 شمسى) درخواست عضويت دائم در اين سازمان را داشت. در 
طى اين سال ها كشور هاى هند و پاكستان توانستند در نهايت در تابستان سال 2016 ميلادى 
(1395شمسى) عضو دائم اين سازمان شوند. براى پذيرش اعضاى جديد در اين سازمان بايد 
همه اعضا به طور كامل با عضويت كشور جديد موافقت كنند، اما تيرگى روابط ايران با برخى 
از كشــور هاى عضو اين سازمان باعث شد تا برخى از اعضا با عضويت ايران كه يكبار در سال 
2006 ميلادى (1385شمسى) و بار ديگر در سال 2015 ميلادى (سال 1394) درخواست 
آن داده شــد، موافقت نداشته باشند؛ بنابراين طى سال هاى قبل از دولت سيزدهم عضويت 
ايران مشــروط به موافقت كشور هاى مخالف عضويت ايران در اين سازمان بوده است. شواهد 
نشــان مى دهد در دولت هاى يازدهم و دوازدهم عضويت ايران با جديت پيگيرى نشده است؛ 
ضــرورت رفع تحريم ها و همچنين پذيرش مطالبات گروه ويژه اقدام مالى (FATF) همواره به 
عنوان دو عامل مهم از ســوى كارشناسان نزديك به دولت سابق براى پذيرش عضويت ايران 
در سازمان همكارى شانگ هاى معرفى مى شد. در همين رابطه، پيش تر على خضريان نماينده 
مجلس شوراى اسلامى گفته بود در سال 1399 محمدجواد ظريف وزير سابق امور خارجه، در 
نامه اى به مسئولان نظام، «اف اى تى اف» را مانع عضويت در سازمان همكارى هاى شانگ هاى 
معرفى كرده بود. پازلى كه در دولت ســيزدهم تكميل شد. با قدرت گرفتن دولت جديد در 
سال 1400 و تغيير رويكرد آشكار به مسائل بين المللى و اولويت ندادن به مباحثى همچون 
برجــام و اف اى تى اف در كنار تاكيد بر «روابط با همه جهان به جاى روابط با چند كشــور 
غربى» وضعيت تغيير يافت. در ابتداى كار دولت سيزدهم دبير وقت شوراى عالى امنيت ملى 
خبر داد كه موانع سياســى براى عضويت ايران در پيمان شــانگ هاى برداشته شده و با طى 
تشــريفات فنى، عضويت ايران نهايى خواهد شــد. اين اتفاق نشان داد دولت جديد ايران در 
راســتاى بهبود روابط با كشور هاى عضو اين سازمان اقدامات جدى ديپلماتيك را در اولويت 
خود قرار داده و به ســرعت توانســته موافقت همه اعضاى شانگ هاى را جلب نمايد؛ اتفاقى 
كه انتظار آن در چارچوب سياست همسايگى دولت و همچنين نگاه متوازن به ظرفيت هاى 
جهان وجود داشــت. از همين رو بود در شــهريور 1400 آيت االله رئيسى در نخستين سفر 
خارجى خود در مقام رييس جمهور اسلامى ايران به دعوت رسمى «امامعلى رحمان» همتاى 
تاجيك خود براى شــركت و سخنرانى در بيســت و يكمين اجلاس سران سازمان همكارى 
شانگ هاى به تاجيكستان سفر كرد و توانست مجوز تغيير عضويت از ناظر به دائم را دريافت 
نمايد. يكســال بعد نيز آيت االله رئيسى به دعوت رسمى «شوكت ميرضيايف» همتاى ازبك 
خود در صدر هيأتى بلندپايه از مقامات سياســى و اقتصادى براى حضور دراجلاس ســران 
ســازمان همكارى شانگ هاى وارد سمرقند در ازبكستان شد و اقدامات نهايى و قانونى براى 
ســپرى شدن پروسه عضويت را پيگيرى كرد. با اين حال اين به معناى عضويت كامل ايران 
نبود بلكه بر اساس آيين نامه سازمان همكارى شانگهاى، جمهورى اسلامى ايران بايد مبادرت 
به تصويب اســناد مورد نياز براى طى شدن روند عضويت دائم خود مى كرد. تجربه پاكستان 
و هند و تحليل كارشناسان اين انتظار را ايجاد كرده بود كه روند عضويت ايران حداقل دو تا 
ســه سال به طول بينجامد و در وضعيتى خوش بينانه در سال پايانى دولت سيزدهم نهايى 
شود. در راســتاى پيگيرى اقدامات فنى و حقوقى در اين مســير، لايحه يادداشت تعهدات 
جمهورى اسلامى ايران در راستاى كسب جايگاه دولت عضو در سازمان همكارى شانگ هاى 
در بهمن 1401 در مجلس شوراى اسلامى به تصويب رسيد. اين يادداشت شامل يك مقدمه، 
هفت ماده و دو ضميمه اســت كه طى آن اجازه مبادله اســناد به دولت داده شــد. به گفته 
ابوالفضل عمويى ســخنگوى كميسيون امنيت ملى و سياســت خارجى مجلس، ايران براى 
پيوستن به ســازمان همكارى شانگ هاى تصويب 49 ســند موجود از ابتداى شكل گيرى 
اين ســازمان را در دستور كار قرار داد. اين اتفاقات با پيگيرى شخص رئيس جمهور و وزراى 
مربوطه به ســرعت در راهرو هاى تقنينى و اجرايى كشــور طى مســير نمود. اكنون شواهد 
نشــان مى دهد با سرعت بخشى در انجام امور حقوقى و ادارى، پروسه زمان بر عضويت ايران 
در شــانگ هاى در كمتر از دو سال به سرانجام رســيده است و تا كمتر از يك ماه ديگر اين 
مهم به وقوع مى پيوندد. از اين تاريخ به بعد جمهورى اسلامى ايران به عنوان يكى از اعضاى 
دائمى و اصلى سازمان همكارى شانگ هاى فضاى مناسب ترى براى تعاملات بين المللى در 
حوزه هاى سياسى، امنيتى، اقتصادى، بازرگانى، پولى، بانكى، انرژى و فرهنگى بدست مى آورد؛ 
همچنين با حضور ايران در اين سازمان، بر اهميت و وزن سازمان شانگ هاى افزوده مى شود؛ 
چراكه ايران به دليل موقعيت استراتژيك و ژئوپليتيك خود از نيروى ثبات بخشى در منطقه 
برخوردار است و كشور هاى عضو اين سازمان را به خليج فارس و ماوراء قفقاز وصل مى كند. 
سازمان همكارى شانگ هاى يك سازمان بين المللى و اوراسيايى است كه در قالب يك ائتلاف 
سياســى، اقتصادى و نظامى در شهر شانگ هاى چين در 15 ژوئن 2001 ميلادى توسط 6 
كشور چين، روسيه، قزاقستان، قرقيزستان، تاجيكستان و ازبكستان پايه گذارى شد. پس از 
آن، هند و پاكستان نيز در 9 ژوئن 2017 ميلادى در نشست آستانه به عنوان اعضاى كامل 
به اين سازمان پيوستند و در اجلاس آتى نيز ايران به عنوان يكى از اعضاى اصلى آن معرفى 
خواهد شــد. اين سازمان در چندجانبه گرايى و دوران گذار نظام بين الملل نقشى مهم ايفا 

مى كند و عضويت در آن براى كشور هاى زيادى از جهان پيگيرى مى شود.

ايران عضو ناظر شوراى 
اطلاعات مالى كشورهاى مستقل 

مشترك المنافع شد

پيرو اقدامات مناســب در مبارزه با پولشويى و تامين مالى تروريسم، ايران 
به عضويت ناظر شــوراى روساى واحدهاى اطلاعات مالى درآمد به گزارش 
ايلنا و به نقل از وزارت اقتصاد، در اين نشســت نمايندگانى از كشــورهاى 
جمهورى اسلامى ايران، بلاروس، ارمنستان، قزاقستان، قرقيزستان، روسيه، 
تاجيكســتان، ازبكســتان، هندوســتان، دبيرخانه و كميته اجرايى شوراى 
كشورهاى مشترك المنافع، دفتر هماهنگى مبارزه با جنايات سازمان يافته و 
ساير جنايات خطرناك در كشورهاى مشترك المنافع، گروه منطقه اى مبارزه 
با پولشويى و تأمين مالى تروريسم اوراسيا (EAG) و چند سازمان منطقه اى 
ديگر حضور داشتند. بر اساس اين گزارش شوراى رؤساى واحدهاى اطلاعات 
مالى كشورهاى مشترك المنافع (CHFIU) با ابتكار عمل كشورهاى مستقل 
مشــترك المنافع در 15 آذرماه 1391 (5 دســامبر 2012) با هدف ايجاد 
يك نهاد هماهنگ كننده در كشــورهاى مشترك المنافع براى اطمينان از 
AML/) ســازماندهى و هماهنگى مبارزه با پولشويى و تأمين مالى تروريسم

CFT) تأســيس گرديد. شوراى مذكور گزارشــات خود را به شوراى سران 
كشــورهاى مستقل مشــترك المنافع ارائه مى دهد. اين گزارش مى افزايد، 
خانى رئيس مركز اطلاعات مالى از ارائه چندين گزارش اژ اقدامات جمهورى 
اسلامى ايران در مبارزه با پولشويى و تأمين مالى تروريسم به گروه منطقه اى 
اوراســيا از نهاد مالى Fatf خبر داد و عنوان نمود اين ارائه ها مورد اســتقبال 
كشورهاى عضو و ســاير نهادهاى حاضر در گروه به عنوان ناظر قرار گرفته 
اســت. اعضاى اصلى شوراى رؤســاى واحدهاى اطلاعات مالى كشورهاى 
مستقل مشترك المنافع شامل رؤساى مراكز اطلاعات مالى (FIU) كشورهاى 
جمهورى ارمنســتان، جمهورى بلاروس، جمهورى قزاقســتان، جمهورى 
قرقيزستان، فدراسيون روسيه، جمهورى تاجيكستان و جمهورى ازبكستان 
مى باشد و كشورهاى جمهورى اســلامى ايران و هندوستان نيز عضو ناظر 

آن هستند.

خاندوزى اعلام كرد:

تحقق انضباط مالى دولت با حساب واحد خزانه
وزير اقتصاد با اشــاره به تكاليف پرتكرارى كه در قوانين مختلف 
بر عهده اين وزارتخانه قرار داده شــده و در ســالهاى متمادى بر 
زمين مانده بود، تاكيد كرد: تلاش كرديم در يك ســال گذشته 
مواردى همچون انضباط مالى، شفافيت مالياتى، كفايت سرمايه 
بانك هاى دولتى، تســهيل مجوزهاى كســب و كار و شفافيت 
شــركت هاى دولتى را به ثمر برســانيم. به گزارش ايلنا، ســيد 
احســان خاندوزى در نخســتين گردهمايى مديران كل استانى 
در ســال جارى در مشــهد گفت: ما در وزارت امور اقتصادى و 
دارايــى متمركز بر چند موضوع بوديم؛ اول اينكه ســعى كرديم 
پرونده  انضباط مالى و بودجه اى دولت را سر و سامان دهيم. وى 
افزود: تكاليف متعددى در مجلس بر عهده وزارت دارايى گذاشته 
شــده بود و البته دوســتان تلاش كردند بخش هايى از آن را به 
انجام برســاند اما به نظر مى رسيد طولانى شدن آن به انضباط 
مالى دولت ضربه مى زد. وزير اقتصاد ادامه داد:  تلاش شــد تمام 
دســتگاه هايى كه طبق قانون بايد به حســاب واحد خزانه ملزم 
باشند آنها را ملزم به اين كار كنيم، اين كار در سال1401 انجام 
شد و اميدواريم در سال 1402 بتوانيم به طور كامل وصول منابع 
را در حســاب واحد خزانه داشــته باشيم چرا كه بخش پرداخت 
به ذينفع نهايى در حوزه حقوق و دســتمزد سال گذشته انجام 
شد. خاندوزى يادآورشد: انضباط مالى دولت يكى از پرتكرارترين 
عبارت هايى بود كه در برنامه ششم توسعه و همچنين بودجه هاى 
سالانه به آن تاكيد مى شود و اميدواريم با تحقق كامل، براى سال 
آينده اين پرونده از روى ميز برداشــته شــود. وزير اقتصاد يكى 
ديگر از اقدامات وزارت امور اقتصادى و دارايى را تســهيل صدور 
مجوزهاى كســب و كار عنوان كرد و افــزود: در اين زمينه هم 
كارهايى انجام شد كه بى سابقه است و توانستيم شيرينى سهولت 
مجوزهاى كســب و كار را در اقصى نقاط كشور بچشيم هرچند 
دســتگاه اجرايى مقاومت هاى بسيارى داشتند اما با تاكيدى كه 
رئيس جمهورى داشتند توانســتيم در اين زمينه به طور جدى 

ورود كنيم و نهادهاى نظارتى كشــور هم به خوبى كمك كردند. 
خاندوزى اصلاحات نظام مالياتى را از ديگر اقدامات وزارت اقتصاد 
در يك و نيم سال گذشته برشمرد و افزود: به جهت مسدود شدن 
درگاه هاى پذيرنده كشــور كه بى سامان بود و به پرونده مالياتى 
موديان متصل نبود؛ اين پرونده را هم ســال گذشته با همكارى 
بانك مركزى تمام كرديم و امروز مى توانيم بگوييم كه هيچ درگاه 
پذيرنده اى در كشور وجود ندارد كه اتصال آن به پرونده مالياتى 
اشخاص مشخص نباشد. به گفته وى شفافيت مالياتى،  شناسايى 
فرارهاى و اجراى سامانه موديان و پايانه هاى فروشگاهى از جمله 

مواردى اســت كه به ثمر نشست و سال گذشــته سازمان امور 
مالياتى به عنوان يكى از سازمان هاى برتر شناسايى و تقدير شد. 
وزير اقتصاد درباره مسائل مربوط به سرمايه گذارى نيز توضيح داد: 
همزمان با پيشبرد سياست هاى همسايگى در كشور لازم بود ما 
هم تحرك بيشترى در جذب سرمايه گذارى خارجى داشته باشيم 
وى ادامه داد: گزارش فروردين ماه كه منتشــر شد نشان مى داد 
6 ميليارد دلار سرمايه گذارى خارجى جذب شده داشتيم آن هم 
در كنار 45 مجوزى كه ابطال شــد چرا كه دوستان را دعوت مى 
كرديم هر چه ســريعتر تعهدات را اجرايى كنند، وقتى چند بار 

مراجعه نكردند پرونده ها را باطل كرديم و به همين دليل عددى 
كه به دست آمده پروژه هايى است كه در كشور شروع به كار شده 
است. وى همچنين به پيشبرد سياست هاى تسهيلاتى كشور نيز 
اشــاره كرد و ادامه داد: در كنــار تدابيرى كه بانك مركزى براى 
كنترل ترازنامه بانك ها داشت تلاش كرديم كه بانك هاى دولتى 
از وضعيت نابسامان  كفايت سرمايه خارج شوند. خاندوزى افزود: 
35 هزار ميليارد تومان سال گذشته و پنجاه هزار ميليارد تومان 
در سه ماهه اول امسال افزايش سرمايه اين بانك ها را داشتيم كه 
قطعاً در تاريخ دو سه دهه اخير كشور بى سابقه بوده است، امروز 
غير از بانك ملى و ســپه كه آنها هم وضعيت كفايت سرمايه آنها 
بهتر شــده، بانك هاى ديگر 8 درصد قانون را دارند. وزير اقتصاد 
گفت: حمايت اعتبارى از توليد و تسهيلات خرد با كمترين فشار 
و اخذ ضامــن را در اين بانك ها پيش برديــم. وى همچنين به 
اقدامات انجام شــده براى شفافيت صورت هاى مالى شركت هاى 
دولتى و افزايش سرمايه به عنوان يكى ديگر از اقدامات انجام شده 
اشاره كرد و گفت: سعى كرديم بى سامانى شركتهاى دولتى را از 
طريق مديريت هاى قوى اصلاح كنيم و همچنين درباره افزايش 
سرمايه شركتهاى دولتى كه سهام عدالت هم در حاشيه آن مطرح 
بود اين شــركت ها را ملزم كرديم كه بيش از آنكه به توزيع سود 
علاقه مند باشند يه افزايش سرمايه بپردازند موجب شد كه ميزان 
افزايش ســرمايه گذارى در شركت هاى دولتى رشد چشمگيرى 
داشته باشد. وزير اقتصاد همچنين درباره اجراى تبصره 18 قانون 
بودجه نيز گفت اين هم يكى از دستاورد هايى كه مى توان به آن 
اشاره كرد. وى در حوزه خصوصى سازى و واگذارى ها هم گفت: 
با توجه به  خصوصى ســازى هاى پرحاشيه و نحوه واگذارى هاى 
پر حرف و حديثى كه در گذشته وجود داشت ما تلاش كرديم تا 
مورد ديگرى به آنها اضافه نشــود و موارد بزرگ خصوصى سازى 
امسال با شكل و شمايل جديد صورت خواهد گرفت و اميدواريم 

مدل متفاوتى از واگذارى ها در دولت رئيسى رقم بخورد.

طى نشســتى با حضور لقمان قربانى  
فرماندار شهرستان مراوه تپه،  ربوسه 
رئيس اجرااى طرحهاى گاز گلستان 
، خوزين رئيس اداره گاز شهرســتان 
،  مقدم مســئول دفتــر  نظارت گاز 
كلاله  وضعيت گازرســانى در سطح 
شهرستان   مورد بررسى  قرار  گرفت 
.به گزارش روابط عمومى شركت گاز 
استان گلستان،در اين جلسه  فرماندار 
شهرستان مراوه تپه با اشاره به  اينكه 
گازرســانى به روستاهاى صفر مرزى 
بهتريــن هديه نظام مقدس  اســت 
اظهــار داشــت : با وجــود اين همه 
خدمات و امكانات رفاهى در ســطح 
كشــور كه ماحصل توجــه بيش از 
پيش  نظام مقدس جمهورى اسلامى 
و دولتمردان مى باشــد   زبان قاصر 
از بيــان تلاش هاى انجام شــده مى 
باشــد.وى ادامه داد: تسهيل در ارائه 
خدمــات رفاهى مانند گاز  و ســاير 
موارد و رســاندن آن ها  به دورترين 
نقاط مرزى ،كارى انسان دوستانه بوده  
كه  مانع مهاجرت مرزنشينان غيور  و 
باعث  تثبيــت آنان در مناطق مرزى 
خواهد شد.در اين نشست  همچنين 
رئيس اجراى طرح هاى شــركت گاز 
استان گلستان نيز ضمن قدردانى از 
فرماندار و ديگر مديران   شهرســتان 
مراوه تپه بايت  مساعدت و همكارى 
براى اجــراى  مطلوب پــروژه هاى 
گازرسانى به روســتاها ، گزارشى از 
وضعيــت پروژه هاى در حــال اجرا و 
برنامه هاى آينده شــركت گاز استان 

براى اين شهرستان ارائه نمودند
از پاسخگويان برتر 

سامانه 2021 
مخابرات منطقه 

گلستان تقدير شد  
پاســخگويان  از  اى  جلســه  طــى 
برتر ســامانه ارتبــاط مردمى 2021 
تقدير  گلســتان  منطقه  مخابــرات 
بعمــل آمد . به گــزارش اداره روابط 
عمومــى مخابرات منطقه گلســتان 
دكتر غلامعلى شــهمرادى در جلسه 

تقدير از پاســخگويان برتر ســامانه 
2021 هدف از راه اندازى اين سامانه 
را سرعت بخشــيدن به رفع مشكل 
مخابراتى مردم دانســت و افزود : با 
توجه به اينكه ســرقت هاى مكرر و 
روزانه ، ارائه خدمات به مردم را دچار 
مشــكل كرده ، على رغم هزينه هاى 
هنگفت  از تمام ظرفيت هاى موجود 
جهت ترميم وايمن ســازى شــبكه 
اســتفاده مى نماييم و رفع مشكلات 
مخابراتــى مردم و تاميــن ارتباطات 
پايدار براى آنهــا را اولويت قرار داده 

ايم .  وى گفت :ســرقت هاى مكرر 
باعث قطعى  شــده ودرنتيجه باعث 
كاهــش واز دســت دادن درآمد مى 
شــود اما مخابرات منطقه گلستان از 
همه ظرفيت ها جهت تعديل شرايط 
سخت اســتفاده مى كند تا خدمات 
مطلوب ترى به مشتركين خود ارائه 
. دكترغلامعلى شــهمرادى  نمايــد 
ادامــه داد:  ســامانه 2021 يــك 
سامانه كشــورى است اما شيوه بهره 
بردارى از آن در مخابرات گلســتان 
نوآورانه وابتكارى است زيرا در جمع 
پاســخگويان اين ســامانه مديران ، 
معاونين و روســا نيز قراردارند . وى 
ضمن تشــكر از پاسخگويى مناسب  
همكاران در اين سامانه رفع مشكلات 
مــردم را فرصت مغتنم براى خدمت 
گذارى دانست و افزود :  جلب رضايت 
مردم و گره گشايى از كار آنان وظيفه 
ما در مخابرات بوده و نبايد در اين راه 
كه آورده معنوى نيز داشته ، كوتاهى 
نمائيم. مدير مخابرات منطقه گلستان 
تصريح كرد:  اين ســامانه جايگزين 
سامانه هاى ديگر نيست بلكه موازى 
با ســامانه هاى ارائــه خدمات غير 
حضورى همچون 2020 ، 20117 و 
2000  ما اين امكان را فراهم كرديم 
كه اگر رفع مشــكل براى مشترك با 
تاخير مواجه شده از طريق تماس با 
2021 پيگيــرى نمايد . در پايان اين 
جلسه سه پاسخگوى برترمعرفى و از 
سوى مدير مخابرات منطقه گلستان 

مورد تقدير قرار گرفتند .

گازرسانى به روستاهاى صفر مرزى در 
گلستان بهترين هديه نظام مقدس است

شــركت Yadea چين، يكى از بزرگ ترين توليدكنندگان وسيله نقليه برقى دو چرخ در جهان، قصد دارد 
حدود يك ميليارد دلار در يك كارخانه موتورســيكلت الكترونيكى در فيليپين ســرمايه گذارى كند. به 
گزارش ايســنا، Yadea با شــش مركز توليد در چين و يك مركز توليد در ويتنام با ظرفيت سالانه بيش 
از 12 ميليون خودرو دارد. داده هاى فدراســيون خودروى آســه آن نشان مى دهد كه فيليپين 935 هزار 
موتورسيكلت و اسكوتر در سال 2022  توليد كرده است. داده هاى دولتى نشان مى دهد كه 8.07 ميليون 
موتورســيكلت در اين كشور تا پايان سال 2021 ثبت شــده است. فيليپين كه در جذب سرمايه گذارى 
مستقيم خارجى در منطقه عقب مانده است، تلاش مى كند توليدكنندگان خودروهاى الكتريكى و صنايع 
صادراتى را به كمك امتيازات مالياتى و روند سريع مجوزها جذب كند. اين كشور با رقابت بزرگى از تايلند 
و اندونزى در رقابت با سازندگان خودروهاى برقى مواجه است. بر اساس گزارش رويترز، فيليپين همچنين 

فراوانى نيكل، مس و كبالت خود كه مواد خام كليدى براى صنعت خودروهاى الكتريكى را اعلام كرد.

31 خردادماه، آخرين فرصت استفاده از مزاياى تبصره ماده 100 يا تكميل و ارائه اظهارنامه از سوى صاحبان مشاغل است.به گزارش ايسنا، 
تمامى صاحبان مشــاغلى كه مجموع فروش كالا و ارائه خدمات آنها در ســال 1401 حداكثر صد برابر معافيت موضوع ماده (84) قانون 
ماليات هاى مســتقيم (مبلغ 67.200.000.000 ريال) بوده و فرم ماليات مقطوع براى آنها در درگاه خدمات الكترونيك سازمان بارگذارى 
مى شود در صورت پذيرش اين فرم، از نگهدارى اسناد و مدارك و ارائه اظهارنامه مالياتى براى عملكرد مذكور معاف هستند. بر اين اساس، 

متقاضى براى استفاده از اظهارنامه تبصره ماده 100 بايد در ابتدا با كد ملى و نام كاربرى خود وارد درگاه ملى خدمات الكترونيك به نشانى my.tax.gov.ir  شده و پس از آن گزينه 
اظهارنامه ها و منابع مالياتى را از فهرست سمت راست صفحه انتخاب كند. پس از آن وارد بخش اظهارنامه درآمدى شده و گزينه ارسال اظهار نامه عملكرد يا تبصره ماده  را انتخاب 
كند. پس از آنكه نسبت به انتخاب شغل اقدام كرد مى تواند ميزان فروش ساليانه و ماليات خود را مشاهده كند. پس از پذيرش ميزان ماليات مى تواند آن را به صورت كامل يا در 
چهار قسط پرداخت كند. سرانجام كد رهگيرى خود را دريافت كرده و در نهايت فرم تبصره ماده 100 ثبت و براى فرد ارسال مى شود. در همين راستا، به منظور دسترسى سريع 
صاحبان مشاغل، كسبه و بازاريان از تسهيلات تبصره ماده 100 قانون ماليات هاى مستقيم (پرداخت ماليات منصفانه مقطوع مبتنى بر داده سيستمى) حدود 30 عدد بك لايت 
در مسير ايستگاه هاى پرتردد اتوبوس و خطوط BRT محدوده مراكز تجارى بازار تهران نصب شده است. موديان  مالياتى  با اسكن QR كد مندرج در اين بك لايت ها مى توانند 

تا 31 خردادماه از طريق درگاه خدمات الكترونيك سازمان امور مالياتى به نشانى https://my.tax.gov.ir مراجعه و نسبت به پذيرش يا عدم پذيرش ماليات مقطوع خود اقدام كنند

سرمايه گذارى يك ميليارد دلارى چين در 
فيليپين

31 خرداد، آخرين مهلت استفاده

چگونه از اظهارنامه تبصره ماده 100 استفاده كنيم؟
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گزيده خبر

تقدير مشاور وزير و مسئول امور فرهنگى و دينى 

وزارت نيرو از مديرعامل شركت برق منطقه اى غرب
مشاور وزير و مسئول امور فرهنگى و دينى وزارت نيرو از مديرعامل شركت 
برق منطقــه اى غرب تقدير كرد بــه گزارش روابط عمومى شــركت برق 
منطقه اى غرب، حجت الاسلام و المسلمين محمودرضا مهاجرى مشاور وزير 
و مســئول امور فرهنگى و دينى وزارت نيرو با ارسال لوحى از مهندس على 

اسدى مديرعامل اين شركت تقدير كرد متن لوح تقدير به اين شرح است:
حمد و ســپاس بى كران خداوند ســبحان را كه از بارگاه قدســى خويش 
انــوار تابناك قرآن كريم را بــر قلب مقدس و ملكوتى پيامبر اعظم حضرت 
محمد مصطفى(صلىّ االله عليه وآله وسلّم) نازل و بر خاكيان منت نهاد و ائمه 
اطهار(عليهم السلام) را به عنوان مترجمان وحى و مفسران آيات الهى برگزيد 
و كام شــيفتگان قرآن را با شهد شيرين تلاوت و نغمه هاى آسمانى سيراب 
نمود. اينك كه شما توفيق حضور در اين مسير را داشته ايد بدينوسيله تلاش 
مخلصانه جنابعالى در ترويج و اشــاعه فرهنگ و معارف نورانى قرآن كريم 
به ويژه مســابقات قرآنى ماه مبارك رمضان 1402 را ارج نهاده و بهره مندى 
روزافزون شــما را از آســتان مقدس قرآن و عترت از درگاه خداوند متعال 

مسئلت دارم.

مديركل نوسازى مدارس كرمانشاه:
86 ملك آموزش و پرورش كرمانشاه براى 

تجارى سازى به شهردارى ها معرفى شده است
مديركل نوســازى، توســعه و تجهيز مدارس استان كرمانشاه از معرفى 86 
ملك آموزش و پرورش كرمانشاه براى تجارى سازى به شهردارى هاى استان 
خبر داد و گفت: اين املاك براى تغيير كاربرى تجارى - آموزشى به مجوز 
شهردارى ها و راى كميسيون ماده 5 نياز دارند. مرزبان نظرى با بيان اينكه 
46 مورد از اين املاك در شــهر كرمانشــاه واقع اســت، افزود: هنوز مجوز 
تغيير كاربرى و تجارى ســازى و كميســيون ماده 5 براى هيچ يك از اين 
املاك توســط شهردارى ها صادر نشده است. «تجارى سازى املاك با نگاه 
درآمدزايى و كمك به اقتصاد آموزش وپرورش»، «مشــاركت با بخش هاى 
درون سازمانى»، «مشاركت با بخش خصوصى، تعاونى و غيردولتى» و «تهاتر، 
اجاره يا فروش» از جمله اهدافى اســت كه طرح «مولدســازى دارايى هاى 
وزارت آموزش و پرورش» دنبال مى كند. نظرى در بخش ديگر از ســخنان 
خود همچنين از شناسايى 53 مورد از املاك مازاد آموزش و پرورش استان 
كرمانشاه براى فروش خبر داد و گفت: ليست اين اموال به تهران براى صدور 
مجوز فروش سازمان خصوصى ساز ارسال شده است. اين مقام مسوول اظهار 
كرد: در سايت دبيرخانه هيأت عالى مولدسازى دارايى هاى دولتى آموزش و 
پروش استان كرمانشاه به صورت مشخص دارايى هاى مازاد مشخص شده اند 

و هيچ پروژه مشاركتى و خيرى در بين آنها وجود ندارد.

بيش از 10 هزار خودرو عمومى در كرمانشاه رايگان 
دوگانه سوز شدند

سرپرست شــركت ملى پخش فرآورده هاى نفتى منطقه كرمانشاه گفت: با 
اجراى طرح رايگان دوگانه سوز كردن خودروهاى عمومى تا كنون 10 هزار 
و 200 دستگاه خودرو عمومى در حوزه عملياتى اين منطقه گازسوز شدند.

به گزارش روابط عمومى شــركت ملى پخش فــرآورده هاى نفتى منطقه 
كرمانشاه، ابراهيم پوريزدانى افزود: استقبال خوبى از طرح مذكور انجام شده 
و 500 دستگاه خودرو ديگر نيز در نوبت رايگان دوگانه سوز كردن قرار دارند.
وى تأكيد كرد: فاز دوم اين طرح شــامل دوگانه ســوز كــردن خودروهاى 
مســافربر شــخصى و آژانس هــاى زير پوشــش نظارتى وزارت كشــور يا 
شهردارى ها مى شــود. به گفته پوريزدانى، از تعداد خودروهاى دوگانه سوز 
شــده؛ 5 هزار و يكصد دستگاه مربوط به خودروهاى عمومى و بقيه شامل 
آژانس ها، اســنپ و ... اســت. وى تأكيد كرد: مالــكان خودروها مى توانند 
با مراجعه به ســامانه بــه آدرس GCR.NIOPDC.IR  ثبت نام و نوبت تبديل 
دريافت كنند. پوريزدانى تصريح كرد: روزانه بيش از 900 هزار مترمكعب گاز 
طبيعى فشرده (سى ان جى) از طريق 78 جايگاه عرضه سوخت  گاز طبيعى 

در سطح  منطقه  توزيع  مى شود.

تفاهم همراه اول و سازمان انتقال خون براى ارائه 
خدمات ديجيتال

مراسم روز جهانى اهداكنندگان خون با حمايت و همراهى همراه اول برگزار و براى 
راه اندازى اپليكيشــن اهداى خون تفاهم شــد.به گزارش اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات ســيار ايران، آيين گراميداشت روز جهانى اهداكنندگان خون با شعار «ما 
هستيم، چون شما خون اهدا مى كنيد» و با حمايت همراه اول صبح امروز چهارشنبه 
24 خرداد 1402 در مركز همايش هاى بين المللى صداوســيما برگزار شــد.در اين 
مراسم كه معاون فرهنگى و اجتماعى معاون اول رئيس جمهور، تعدادى از نمايندگان 
مجلس، نماينده سازمان جهانى بهداشت در ايران و نمايندگان اصناف حضور داشتند، 
«سازمان انتقال خون» و «همراه اول» در برابر جمع كثيرى از خيرين و اهداكنندگان 
خون تفاهم نامه همكارى تبادل كردند.اين تفاهم نامه كه در راستاى مسئوليت هاى 
اجتماعى همراه اول منعقد شد به دنبال توسعه زيرساخت هاى سخت افزارى و نرم 
افزارى اســت؛ طراحى و اجراى پلتفرم خاص منظوره سازمان انتقال خون و تحليل 
داده بر مبناى اپليكيشن طراحى شده نيز در آن ديده شده است.بهره گيرى از منابع، 
ظرفيت ها و امكانات طرفين با رعايت قوانين و مقررات جهت افزايش آگاهى جامعه 
نسبت به مسائل بهداشتى و اهداى خون داوطلبانه و نيز مسائل اجتماعى و ارتباطى 
از ديگر موارد مطرح در اين تفاهم نامه اســت. حميد بهروزى، قائم مقام مديرعامل 
همراه اول در اين مراســم با تأكيد بر اينكه همواره در كنار سازمان انتقال خون بوده 
ايم، اظهار كرد: پيش از اين نيز در راستاى مسووليت هاى اجتماعى خود با سازمان 
انتقال خون همكارى هايى داشته ايم و با تفاهم نامه امروز، مسووليت هاى بيشترى 
را عهده دار مى شويم.وى افزود: هدف ما از اين همكارى ها به هيچ عنوان تبليغ برند 

نيست و تنها به دنبال فرهنگ سازى هستيم. 

جبران بخشى از ناترازى گاز كشور با توسعه ميدان گازى مختار
مجرى طرح هاى ذخيره ســازى گاز طبيعى در شركت مهندسى 
و توســعه گاز ايران از آغاز مرحله نخســت طرح توسعه مخزن 
ذخيره سازى مختار خبر داد و گفت: حفارى نخستين چاه ارزيابى 
در اين ميدان گازى به زودى آغاز مى شــود. جبران بخشــى از 
ناترازى گاز كشــور با توسعه ميدان گازى مختار به گزارش ايلنا 
از شــركت مهندسى و توسعه گاز ايران، محمدزمان جوكار ادامه 
داد: براســاس برنامه ريزى انجام شده اين طرح در دو مرحله اجرا 
مى شود كه پس از عمليات حفر چاه ارزيابى، كسب داده هاى مورد 
نياز ، تهيه ام دى پى و اسناد مناقصه توسعه  در مرحله نخست، 
در نيمه دوم 1403 با انتخاب پيمانكار ، وارد مرحله توسعه ميدان 
مى شــويم. او با بيان اينكه اين مخزن در استان كهگيلويه و بوير 
احمد و فاصله 10 كيلومترى شهر ياسوج واقع شده است، اعلام 
كرد: اگر چه وجود گاز در مخزن مختار با حفر اولين چاه اكتشافى 
در (سال 1369)  اثبات شد اما دستيابى به ارقام و احجام دقيق، 
مســتلزم انجام حفارى مجدد و برداشت داده هاى به روز است، از 
ايــن رو حفارى چاه ارزيابى با هزينه 20 ميليون يورو و مدت 15 
ماه در دستور كار قرار گرفت تا براساس نتايج حاصله، زمينه براى 
تدوين ام. دى. پى و نهايتا توسعه ميدان مهيا شود. جوكار مدت 
اجراى عمليات توســعه مخزن مختار را  سه سال و بودجه مورد 
نياز را حدود  420ميليون يورو عنوان كرد و افزود: با توسعه اين 
هيدروكربورى توســعه نيافته كشور اســت كه به لحاظ نزديكى كشــور افزوده مى شود.   به گفته ايشان مخزن مختار از ميادين ميــدان، روزانه 10 ميليون متر مكعــب به ظرفيت توليد گاز در 

بــه مراكز پرجمعيــت و خطوط لوله گاز، ميدانــى ايده آل براى 
ذخيره سازى محسوب مى شود. مجرى طرح هاى ذخيره سازى گاز 
طبيعى با اشاره به اينكه پس از اتمام دوره 5 ساله توليد از مخزن 
مختار، امكان بهره بردارى از آن به عنوان يك مخزن ذخيره سازى 
گاز فراهم مى شــود، اظهار كرد: در اين مرحله ظرفيتى در حدود 
1,25 ميليارد متر مكعب در مخزن ايجاد مى شود تا در 8 ماه گرم 
ســال روزانه 5 ميليون متر مكعب در مخزن ذخيره و در ماه هاى 

سرد سال روزانه 10 ميليون متر مكعب  از آن توليد كنيم.

او  ايجاد اشــتغال براى متخصصان و جوانان مستعد كهگيلويه و 
بويراحمد را يكى از بركات اين طرح برشمرد و گفت: در  مرحله 
حفر چــاه ارزيابى و اقدام هاى مطالعاتــى 200 – 250 نفر و در  
فاز توســعه اى شــامل ( حفارى و احداث چاه توسعه اى، خطوط 
لوله، پالايشگاه و تاسيسات تزريق گاز ) حدود 2 هزار نفر در اين 
ميدان مشــغول به كار مى شــوند، ضمن آنكه پس از بهره بردارى 
نيز براى 500 تا 1000 نفر به شــكل دائم و  پايدار شــغل ايجاد 
مى شود. جوكار با بيان اينكه در مرحله توسعه مخزن، بين 8 تا 10 
حلقه چاه حفارى مى شود گفت: متعاقب اين اقدامات تاسيسات 
پالايشگاهى و تزريق گاز و واحد نم زدايى آن احداث مى شود تا گاز 
مخزن به خطوط لوله سراســرى گاز تزريق شود و به اين ترتيب 
كمك شايان توجهى در بحث جبران ناترازى گاز  خواهد داشت.

وزير نيرو با بيان اينكه امروز بالغ بر 13 هزار مگاوات نيروگاه 
برق آبــى در ايران وجــود دارد، از پيشــبرد مراحل نهايى 
احداث نيروگاه 120 مگاواتى توســط شركت و متخصصان 
ايرانى در ســريلانكا خبر داد. پيشبرد مراحل نهايى احداث 
نيروگاه 120 مگاواتى در ســريلانكا به دســت متخصصان 
ايرانى به گزارش ايلنــا از وزارت نيرو، "على اكبر محرابيان" 
در ديدار با "چامال راجاپاسكا" وزير آبيارى كشور سريلانكا 
ضمن اشــاره به وجود روابط تاريخى بين دو كشــور ايران 
و  ســريلانكا، نسبت به افتتاح پروژه احداث نيروگاه توسط 
متخصصان ايرانى در كشور سريلانكا در آينده نزديك ابراز 
اميــدوارى كرد. وزير نيرو با تاكيد بر احيا و توســعه روابط 
اقتصادى، سياســى و فرهنگى دو كشــور، افزود: ظرفيت 
گســترش روابط ايران و  سريلانكا  بيش از آن چيزى است 
كه امروز برقرار اســت و وجود دارد. وى تشكيل كميسيون 
مشترك همكارى هاى اقتصادى، سياسى و فرهنگى را براى 
تحقق اين امر موثر دانســت و گفت: وزارت نيرو از ســوى 
ايران مسئول اين كميسيون شــناخته مى شود و تشكيل 
اين كميســيون مشترك موجب مى شــود در كنار احياى 
روابط، مسير آينده شناســايى و برنامه هاى لازم بر اساس 
آن پيش بينى شــود. محرابيان  در ادامه به پيشينه روابط 
دو كشور اشــاره و اظهار كرد: در سال 2008 در پى ديدار 
روســاى جمهور وقت ايران و ســريلانكا ، حجم معاملات 
اقتصــادى افزايش يافت و امروز نيز ايــران آمادگى اجرا و 
پيشبرد پروژه هاى مختلف در حوزه هاى آب و انرژى را دارد. 
وى به توانمندى شــركت هاى ايرانى براى انجام پروژه هاى 
حوزه آب و برق اشــاره كرد و گفــت: در اين باره آنچه كه 
مهم به نظر مى رسد، مدل و مطالعات اقتصادى اجراى اين 

پروژه هاست. وزير نيرو ضمن اشاره به اهميت پروژه بزرگ 
و چندمنظوره «اوما اويا» توســط شركت متخصص ايرانى 
در ســريلانكا، بيان كرد: پيشــبرد اين پروژه موفق توسط 
مهندســان ايرانى نتيجه تجربه همكارى ايران و سريلانكا 
است و لازم است در كنار تسريع در پيشبرد مراحل نهايى، 
اين پروژه بزرگ به شركت هاى ايرانى و سريلانكايى معرفى 

شود تا جذابيت ســرمايه گذارى را فراهم كند. محرابيان با 
بيان اينكه امروز بالغ بــر 13 هزار مگاوات نيروگاه برق آبى 
در ايــران وجود دارد، تصريح كرد: با احداث اين نيروگاه در 
ســريلانكا، ظرفيت توليد 120 مگاوات برق فراهم مى شود 
كه با ارزش افزوده قابل توجهى همراه است. وى افتتاح اين 
پروژه را براى توسعه همكارى هاى دوطرف مفيد ارزيابى كرد 

و افزود: افتتاح و پيشبرد اين پروژه مى تواند نقطه عطفى بر 
توســعه روابط مشــترك بين دو طرف باشد. آمادگى براى 
اجراى پروژه هاى انرژى و آب شرب با حضور ايران در ادامه 
"چامال راجاپاسكا" وزير آبيارى كشور سريلانكا ضمن ابراز 
خرسندى جهت ايجاد زمينه توسعه همكارى ها و گسترس 
روابط با ايران، گفت: در ســريلانكا سه وزارتخانه نيرو، آب 
و آبيارى فعال اســت. وى يادآور شــد: تا يك سال گذشته 
به ويژه در شرايط پساكرونا ســريلانكا در حوزه سوخت و 
انرژى در شرايط مساعدى قرار نداشت اما امروز اين شرايط 
بهبود يافته است؛ بر اين اســاس انتظار و اميدوارى وجود 
دارد كــه ايران و ســريلانكا در آينده در زمينه انرژى و آب 
شرب پروژه هاى جديدى را آغاز كنند. وزير آبيارى سريلانكا 
با اشــاره به افزايش قابل توجه قيمت انرژى در سريلانكا، 
ادامه داد: 50 درصد انرژى مورد نياز اين كشور از طريق آب 
و بخشى نيز از طريق انرژى هاى تجديدپذير ديگر از جمله 
انرژى خورشيدى و بادى تامين مى شود. وى سرمايه گذارى 
براى ايجاد زيرساخت هاى احداث انرژى هاى تجديدپذير را 
موضوع مهم ديگرى برشمرد و گفت: در اين باره مى توانيم 
مباحــث را با همكارى دوطرف پيگيرى كنيم. يك ســوم 
زمين هاى كشــور سريلانكا ظرفيت پيشبرد اين موضوع را 
دارند و در اين باره امكان مشاركت با سرمايه گذاران ايرانى 
وجود دارد. راجاپاســكا ضمن استقبال از اجراى پروژه هاى 
مشــترك با ايران، اضافه كرد: تمــام تلاش خود را صورت 
مى دهيم تا روابط بين دو طرف را توسعه بخشيم. در زمينه 
تونل آبرسانى ذيل اين پروژه نيز تلاش مى كنيم تامين مالى 

آن را بررسى كنيم.

پيشبرد مراحل نهايى احداث نيروگاه 120 مگاواتى در سريلانكا به دست متخصصان ايرانى

ايسنا/خوزســتان مديرعامل شركت توزيع نيروى برق خوزستان با تشريح وضعيت اتفاق روز گذشته آبادان گفت: در حال حاضر 
وضعيت برق آبادان پايدار است. على خدرى در گفت و گو با ايسنا، در خصوص آخرين وضعيت برق آبادان اظهار كرد: با توجه به 
آتش سوزى اى كه در پست انتقال برق ميلاد آبادان در روز گذشته رخ داد، برق بسيارى از مناطق آبادان قطع شد. وى افزود: پس 
از قطع برق رخ داده به سرعت مناطق حساس از جمله بيمارستان ها و مراكز درمانى، ايستگاه هاى پمپاژ آب شرب و ... برقدار شدند 
تا مشكلى براى اين حوزه ها به وجود نيايد. مديرعامل شركت توزيع نيروى برق خوزستان گفت: پس از اين به صورت پلكانى با مانورهاى انجام شده برق ساير مناطق 
آبادان متصل شد. از ابتداى قطعى برق تا زمانى كه همه مناطق آبادان برق دار شدند بيش از 5 ساعت زمان برد و آخرين اشتراك ها نيز برق دار شدند. خدرى عنوان كرد: 
پس از اين به دليل اينكه ظرفيت هاى از دست رفته در شبكه و كاهش انرژى داشتيم، مجبور شديم برق مناطقى كه از صبح تا ظهر خاموشى نداشتند را در بازه هاى 
زمانى يك تا دو ساعته خاموشى بدهيم تا شرايط را مديريت كنيم. اين مساله تا ساعت 18 و 20 دقيقه ادامه داشت و پس از آن برق آبادان پايدار شد. وى ادامه داد: 
در حال حاضر برق آبادان پايدار است اما با توجه به اتفاقى كه ديروز رخ داد و بخشى از ظرفيت توليد از دست رفته است، انتظار داريم شهروندان نهايت همكارى را 
در بحث مديريت مصرف برق داشته باشند. مديرعامل شركت توزيع نيروى برق خوزستان خاطرنشان كرد: شهروندان در مصرف برق نهايت همكارى و همراهى را با 

صنعت برق داشته باشند تا شرايط مطلوبى را در ارائه خدمات به مردم همه مناطق استان داشته باشيم.

ايران به دنبال ساخت نيروگاه 120 مگاواتى در سريلانكا است كه مراحل نهايى را طى مى كند و باتوجه به شرايط اين كشور به نظر مى رسد 
كه در آينده در زمينه انرژى و آب شــاهد اجراى پروژه هاى جديد باشــيم. به گزارش ايســنا، در سال 2008 در پى ديدار روساى جمهور 
وقت ايران و سريلانكا، حجم معاملات اقتصادى افزايش يافت و امروز نيز ايران آمادگى اجرا و پيشبرد پروژه هاى مختلف در حوزه هاى آب 
و انرژى را دارد، ظرفيت گسترش روابط ايران و  سريلانكا  بيش از آن چيزى است كه امروز برقرار است و وجود دارد، آنطور كه على اكبر 

محرابيان وزير نيرو در ديدار با چامال راجاپاسكا وزير آبيارى كشور سريلانكا اعلام كرد: تشكيل كميسيون مشترك همكارى هاى اقتصادى، سياسى و فرهنگى براى تحقق اين امر 
موثر است و گفت: وزارت نيرو از سوى ايران مسئول اين كميسيون شناخته مى شود و تشكيل اين كميسيون مشترك موجب مى شود در كنار احياى روابط، مسير آينده شناسايى 
و برنامه هاى لازم بر اساس آن پيش بينى شود. وى ضمن اشاره به وجود روابط تاريخى بين دو كشور ايران و  سريلانكا، نسبت به افتتاح پروژه احداث نيروگاه توسط متخصصان 
ايرانى در كشــور ســريلانكا در آينده نزديك ابراز اميدوارى كرد و گفت:  شــركت هاى ايرانى براى انجام پروژه هاى حوزه آب و برق توانمند هستند و در اين باره آنچه كه مهم به 
نظر مى رسد، مدل و مطالعات اقتصادى اجراى اين پروژه ها است. وزير نيرو با اشاره به اهميت پروژه بزرگ و چندمنظوره «اوما اويا» توسط شركت متخصص ايرانى در سريلانكا، 
اظهار كرد: پيشبرد اين پروژه موفق توسط مهندسان ايرانى نتيجه تجربه همكارى ايران و سريلانكا است و لازم است در كنار تسريع در پيشبرد مراحل نهايى، اين پروژه بزرگ به 

شركت هاى ايرانى و سريلانكايى معرفى شود تا جذابيت سرمايه گذارى را فراهم كند.

ايران در سريلانكا نيروگاه مى سازدوضعيت برق آبادان پس از آتش سوزى پست برق

پس از بارش هاى اخير آمار مخازن ســدها گوياى اين است كه تا تاريخ بيست وهفتم 
خرداد ماه، هشــت سد بيش از 90 درصد و پنج سد بيشتر از 80 درصد آب دارند. به 
گزارش ايســنا، وضعيت سدهاى مهم (شرب  - كشاورزى) از ابتداى سال آبى جارى 
(ابتداى مهرماه) تا بيســت و هفتم خردادماه بيانگر اين است كه تعدادى از سدهاى 
كشــور بيش از 80 درصد آب دارند، ســد جره استان خوزســتان  82 درصد، سد، 
گلپايگان، كوچرى حوضه قمرود 81 درصد، سد آزاد كردستان 84 درصد، سد قشلاق 
استان كردستان 82 درصد پر هستند. سد زنجيره كارون  و سد دز  در استان خوزستان 
به ترتيب 95 و  98 درصد، سد جگين استان هرمزگان 96 درصد، سد داريان استان 
كرمانشــاه 98 درصد  آب دارند، همچنين سد تالوار استان زنجان، سد رودبار استان 
لرستان، سد مارون استان خوزستان، سد كوثر كهگيلويه و بوير احمد 100 درصد آب 
دارند. حجم آب موجود در سدهاى كشور  در اين مدت  به 31 ميليارد و 22 ميليون 

متر مكعب رســيد كه در مقايسه با سال گذشته 20 درصد افزايش داشته همچنين 
ميزان ورودى آب به سدهاى كشور تا بيست وهفتم خرداد ماه معادل 34 ميليارد و 89 
ميليون متر مكعب بوده كه اين عدد در مقايسه با سال گذشته كه عددى معادل 27 
ميليارد و 17 ميليون متر مكعب بوده 28 درصد افزايش داشته است. ميزان خروجى 
از مخازن سدهاى كشور در اين تاريخ 22 ميليارد و 72 ميليون متر مكعب ثبت شده 
كه اين عدد در قياس با سال گذشته كه عددى معادل 20 ميليارد و 25 ميليون متر 
مكعب بوده بيانگر افزايش 12 درصدى است. ميزان پرشدگى مخازن سدهاى كشور 
نيز به عدد 63 درصد رسيده است. همچنين ارتفاع كل ريزش هاى جوى كشور معادل 
202.8ميلى متر بوده كه اين مقدار بارندگى نسبت به ميانگين دوره مشابه درازمدت 
235.5 ميلى متر 13 درصد كاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبى گذشته كه عددى 

معادل 184 ميلى متر بوده 11 درصد افزايش را نشان مى دهد.

8 سد بيش تر از 90 درصد آب دارند
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گزيده خبر

مديرعامل گروه خودروسازى سايپا دستاوردهاى سفر به ونزوئلا را اعلام كرد:

با حمايت هاى دولت جمهورى اسلامى و جمهورى 
ونزوئلا، كارخانه خودروسازى ونيراتو بعد از 9 سال 

توسط گروه خودروسازى سايپا راه اندازى شد
مديرعامل گروه خودروسازى سايپا با تاكيد بر اينكه در سفر رئيس جمهور 
به امريكاى لاتين مذاكرات ســازنده اى در خصوص توسعه همكارى هاى 
مشترك در صنعت خودرو با كشور ونزوئلا انجام شد، گفت: با نشست هاي 
صورت گرفته با طرف ونزوئلايى، قرار شد توليد و صادرات 200 هزار دستگاه 
خودرو سوارى طى 5 سال، احياى كارخانه خودروسازى ونيراتو با مديريت 
طرف ايرانى و همچنين ايجاد خط توليد خودروهاى تجارى و مســافرى در 
ونزوئلا، در دستور كار قرار گيرد.به گزارش سايپانيوز، محمدعلى تيمورى كه 
به همراه رئيس جمهور و هيات سياســى و اقتصادى كشورمان به امريكاي 
لاتين ســفر كرده است، درباره دســتاوردهاى گروه خودروسازى سايپا در 
روزهاى اول ســفر به ونزوئلا، اظهارداشــت: در سفر دو روزه رئيس جمهور 
به ونزوئلا و قبل از آغاز سفر او به نيكاراگوئه، تفاهم نامه اى با دولت ونزوئلا 
براى توليد و صادرات 200 هزار دســتگاه خودرو سوارى طى 5 سال منعقد 
وهمچنين بنا شد در فصل جديد همكارى ها، كارخانه خودروسازى ونيراتو 
با مديريت طرف ايرانى احيا شود.او با تاكيد بر اينكه سفر به امريكاي لاتين 
با هدف توســعه همكارى هاى مشترك و افزايش مبادلات تجاري در دولت 
ســيزدهم انجام شد، افزود: كارخانه خودروســازى "ونيراتو" با مشاركت 36 
درصدى شركت توسعه صنايع خودرو (با سهام دارى ايران خودرو و سايپا) و 
64 درصدى مؤسسه ونزوئلائى كورپيونسا (وابسته به وزارت صنايع و توليد 
ملى ونزوئلا) در ســال 85 تأسيس شــد و فعاليت آن تا سال 1394 ادامه 
داشت و بعد از آن تا سال 1400 كارخانه ياد شده غيرفعال بود. اما با توجه 
به رايزني هايي كه دولت ســيزدهم در راســتاي احياي روابط با كشورهاي 
امريكاي لاتين انجام داد، از سال 1401 همكارى هاي مشترك مجدد آغاز 
شــد. ظرفيت توليد اين مجموعه ســالانه 30 هزار دستگاه در سه شيفت 
كارى اســت.مديرعامل گروه خودروسازى ســايپا با بيان اينكه تا ماه هاى 
آينده 2هزار دستگاه از محصولات گروه خودروسازى سايپا به ونزوئلا صادر 
مي شود، گفت: شبكه خدمات پس از فروش محصولات سايپا در شهرهاى 
اصلى كشــور ونزوئلا فعال شده است. پيش از اين، گروه خودروسازي سايپا 
8 نمايندگي خدمات پس از فروش داشــت كه فعاليت آن متوقف شده بود. 
توســعه شــبكه خدمات پس از فروش گروه سايپا در كشور ونزوئلا از ديگر 

اقداماتى است كه در ماه هاى آينده در اين كشور دوست، انجام مى شود.
در بازديد از مركز پاسخ گويى و امداد ايران خودرو مطرح شد

سامان دهى خودروهاى امدادى متفرقه با همكارى 
ايران خودرو

رييس پليس راهور تهران بزرگ گفت: يكى از مطالبات و خواسته هاى مردم، 
سامان دهى امداد خودروها و حذف امدادهاى متفرقه بوده كه در اين زمينه 
با همكارى ايران خودرو و ساير خودروسازان اقدامات موثرى صورت گرفته 
است. ايكوپرس- سردار محمدحسين حميدى ضمن حضور در شركت امداد 
خودرو ايران از مركز پاســخ گويى گروه صنعتــى ايران خودرو بازديد كرد.

وى اظهار كرد: هر شركت خودروسازى موظف است تا ارايه خدمات پس از 
فروش به مشتريان را تقويت كرده و خدمات با كيفيت ارايه دهد كه در اين 
حوزه ايران خودرو داراى زيرســاخت و امكانات مطلوبى در بخش هاى نرم 
افزار و ســخت افزار براى ارايه خدمت به مردم است كه مى تواند براى ساير 
خودروســازان الگو باشــد.رييس پليس راهور تهران بزرگ ادامه داد: پليس 
راهور تهران بزرگ براى سامان دهى خدمات امدادى و كسب رضايتمندى 
مردم در دو ســه سال گذشته با تعامل و همكارى با استاندارى و همچنين 
شركت هاى امدادى، با تهيه استانداردهاى خاص، نظارت ها را افزايش داده 
و در حال حاضر در شــهر تهران شــاهد كاهش شركت هاى امداد متفرقه 
هستيم و در صورت تردد خودروهاى اين شركت ها، در كنار برخورد پليس، 
دســتگاه قضايى اقدامات لازم را انجام مى دهد. وى با بيان اين كه شركت 
هاى امداد متفرقه و فاقد مجوز در كنار كيفيت پايين خدمات، اطلاعات فنى 
اندكى از مسايل فنى خودرو دارند، تصريح كرد: گرانى خدمات و سواستفاده 
از امدادخواهان ســبب رفتارهاى مجرمانه توسط آنان شده كه سامان دهى 
و رســيدگى به اين موضوع  در دســتور كار پليس قرار گرفته است. رييس 
پليس راهور تهران بزرگ ضمن دعوت از مردم و امدادخواهان براى استفاده 
از امدادهاى معتبر اظهار كرد: با سامان دهى شركت هاى امداد متفرقه شاهد 
كاهش 60درصدى شكايات و نارضايتى مردم بوده ايم، اما بايد امدادخودروى 
شركت هاى مختلف خودروسازى در تمامى ساعات شبانه روز در دسترس 
مشتريان باشند. وى ضمن تاكيد بر رعايت تمامى استانداردهاى امدادرسانى 
به مشــتريان، عنوان كرد: بايد با نظارت مستمر شاهد افزايش رضايتمندى 
مردم باشــيم. حميدى با بيان اين كه شركت امداد خودرو ايران طرح هاى 
متعددى براى ارايه خدمات بهتر به اجرا گذاشته است، افزود: حجم تماس ها 
نشان مى دهد كه اقدامات سنتى ديگر جواب گو نيست و بايد از علم روز و 
هوش مصنوعى براى سامان دهى خدمات و همچنين ارتقا و توسعه آن بهره 

برد تا امكان پاسخ گويى به حجم بالاى تقاضا را داشته باشيم. 

شوراى رقابت: عرضه خودرو 
در بورس پيگرد قانونى دارد

رئيــس رقابت در نامه اى خطاب به مديرعامــل بهمن موتورز اخطار داد كه 
عرضه خودرو در بورس اقدامى ضدرقابتى و متخلفانه است و بايد به سرعت 
متوقف شود. به گزارش ايلنا، سيد محمدرضا سيد نورانى رئيس شورا و مركز 
ملى رقابت در نامه اى خطاب به مديرعامل بهمن موتورز اخطار داد كه عرضه 
خودرو در بورس اقدامى ضدرقابتى و متخلفانه است و بايد به سرعت متوقف 
شود. در اين نامه آمده است: اطلاعيه منتشر شده در بورس كالا در خصوص 
عرضه خودروى ديگنيتى پرســتيژ آن شــركت، مغاير با مفاد دستورالعمل 
تنظيم بازار خودروى ســوارى مصوب اين شــورا در جلسه 543 مورخ 11 
بهمن 1401 است كه بر اساس اختيار قانونى شوراى رقابت، موضوع بند 5 
ماده 58 قانون اجراى سياســت هاى كلى اصل 44 قانون اساسى تصويب و 
ابلاغ شده و لازم الاجراست. وى تاكيد كرد: بر اساس آن دستورالعمل، عرضه 
خودروى سوارى بايد از طريق ســامانه يكپارچه فروش خودرو و بر مبناى 
قيمت گذارى موضوع آن انجام شود. سيد نورانى تاكيد كرد: هر گونه اقدام بر 
خلاف مفاد دستورالعمل مذكور، تخلف ضدرقابتى محسوب مى شود و منجر 
بــه پيگيرى قانونى از طريق مراجع نظارتى و قضاوتى خواهد شــد؛ بر اين 
اساس به آن شركت اكيداً اخطار مى شود كه شروع به اين اقدام ضدرقابتى و 

t.متخلفانه را به سرعت متوقف كند

انتخابات هيات رييسه اتاق 
بازرگانى ايران آغاز شد

انتخابات دهمين دوره هيات رئيسه 
اتــاق بازرگانى، صنايــع، معادن و 
كشاورزى ايران با حضور 410 نفر 
از اعضــاى اين نهاد آغاز شــد. به 
گزارش ايســنا، در آغاز اين مراسم 

غلامحسين شافعى - رئيس سابق اتاق بازرگانى، صنايع، معادن و كشاورزى 
ايران - با اشــاره به اينكه اتاق به عنوان نماينــده بخش خصوصى بايد در 
رويدادهايى مانند انتخابات هيات رييسه بلوغ خود را نشان دهد، عنوان كرد: 
توافق و هم سويى همه اتاق ها نشان از ارائه شخصيتى است كه قابل اعتنا 
و اعتماد در كشــور باشد. وى گفت: هيچ كجا به اندازه اتاق ايران نمى توان 
با همدلى از مشــكلات گذر كرد و لازمه نشان دادن چنين قابليتى اجماع و 

همدلى در درون خانواده بخش خصوصى است.

واردات خودرو كاركرده آسيبى به صنعت نمى زند
عضو كميســيون صنايع و معادن مجلس شوراى اسلامى خاطر 
نشان كرد: واردات خودرو هيچ گونه خللى در روند توليد و صنعت 
خودروسازى در كشور ايجاد نمى كند؛ نياز سالانه كشور به خودرو 
حدود يك ميليون و 700 هزار دستگاه است ندر حالى كه صنعت 
حدود يك ميليون خودرو توليــد مى كند و 700 هزار متقاضى 
واقعى نيازش بدون پاسخ مى ماند. واردات خودرو كاركرده آسيبى 
به صنعت نمى زند/ ريزش قيمت خــودرو در گرو حذف ناترازى 
توليد و مصرف, ســيد جواد حسينى كيا در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادى ايلنا، در پاســخ به اين پرســش كه نتايج طرح فروش 
خودرو در سامانه يكپارچه اعلام شد و در اين نتايج زمان تحويل 
خودرو براى بســيارى از متقاضيان زمســتان سال آينده در نظر 
گرفته شــده است اين در حاليســت كه سايپا تاريخ تحويل را 6 
ماه اعلام كرده بود چه دليلى باعث شــد كه خودروسازان نتوانند 
به تعهدات خود عمل كنند؟ گفت: اين موضوع جزو ظرفيت هاى 
مجلس نيست و مجلس نمى تواند در اين زمينه ورود كند؛ متولى 
عدم پاسخگويى به تعهدات خودروسازان وزارت صمت است. وى 
ادامه داد: خودروسازان يك قرعه كشى جامع انجام دادند به اين 
معنا كه تمام افرادى كه متقاضى خودرو بود در يك قرعه كشى 
زمان تحويل خودرو آنها مشخص شد؛ در قرعه  كشى اخير همه 
500 هزار نفرى كه ثبت نام كردند زمان تحويل خودرو آنها تعيين 
تكليف شد و بنا به شانس آنها زمان تحويل فردى 2 روز آينده شد 
و شــخص ديگر 2 سال ديگر خودرو خود را دريافت خواهد كرد. 

پس اتفاق خاصى در اين زمينه رخ نداده است و فقط قرعه كشى 
در يك روز انجام شــد. نماينده مردم ســقز با ابراز خوش بينى از 

واردات خودرو دسته دوم، تصريح كرد: پيش بينى مجلسيان اين 
اســت كه با واردات خودروهاى كاركرد زير 5 سال ناترازى توليد 

خودرو و مصرف از بين برود و در نهايت شاهد حذف شيوه قرعه 
كشى در عمل باشــيم. در گذشته مجوز واردات خودرو كاركرده 
از سوى مجلس به دولت داده شد اما اين مهم عملياتى نشد. اگر 
ناترازى توليد و مصرف از بين برود شــاهد ســرازير شدن قيمت 
خودرو در بازار خواهيم بود همانگونه كه امروز نيز قيمت خودرو 
در حال ريزش است. اين نماينده مجلس در پاسخ به اين پرسش 
كه برخى از كارشناسان بر اين باورند كه واردات خودرو به صنعت 
داخلى آسيب وارد مى كند و چرا نمايندگان براى كاهش قيمت 
توليد خودرو در كشــور تلاش نمى كننــد؟ گفت: قيمت فولاد و 
محصولات پتروشــيمى در بورس تعيين مى شود و بر اساس اين 
قيمت بايد فروش ها انجام شود زمانيكه قيمت مواد اوليه در بورس 
تعيين مى شود نمايندگان باچه مكانيزمى مى خواهند قيمت توليد 
را كاهش بدهند؟ قيمت هزينه هاى بالاسرى كه ميزان محدودى 
در نرخ خودرو تاثيرگذار هســتند نمايندگان به خودروســازان 
تذكــرات لازم را  دادند. وى در پايــان وزارت صمت را به عنوان 
متولى نظارت بر واردات خودرو معرفى كرد و افزود: واردات خودرو 
هيچ گونه خللى در روند توليد و صنعت خودروســازى در كشور 
ايجاد نمى كند؛ نياز سالانه كشور به خودرو حدود يك ميليون و 
700 هزار دســتگاه است در حالى كه صنعت حدود يك ميليون 
خودرو توليد مى كنــد و 700 هزار متقاضى واقعى نيازش بدون 
پاســخ مى ماند كه به نظر مى رسد نياز اين تعداد از متقاضيان با 

خودروهاى كاركرده پاسخ داده خواهد شد.

رئيس پارك علم و فناورى خراســان 
با بيان اينكه به زودى افتتاح پرديس 
فناورى صنايع معدنــى در مجاورت 
مجتمع هاى فــولادى صورت خواهد 
گرفت، گفت: فناورى هاى اكتشــاف، 
اســتخراج، فرآورى، بهينه ســازى و 
هوشمندسازى، آب و محيط زيست، 
بومى ســازى مــواد و تجهيــزات، از 

زمينه هاى فعاليت اين پرديس است.
دكتر مســعود ميرزايى در گفت وگو 
با ايسنا، با اشــاره به امضاى موافقت 
نامه ميــان ايــن پارك با شــركت 
صنايع معدنى فولاد سنگان به عنوان 
بزرگترين شركت فولادى مستقر در 
منطقه سنگان (عسلويه شرق كشور)، 
هدف از انعقاد اين موافقت نامه را نفوذ 
فنــاورى در صنايع معدنــى، عنوان 
كــرد و افزود: با اين همكارى پرديس 
فناورى صنايع معدنى به طور مشترك 
ميان پارك علم و فناورى خراســان و 
شــركت صنايع معدنى فولاد سنگان 
راه انــدازى شــد. وى با بيــان اينكه 
صدور مجوز پرديــس صنايع معدنى 
در شــوراى گســترش وزارت علوم، 
تحقيقات و فناورى در مراحل نهايى 

قــرار دارد، اظهار كرد: اســتقرار اين 
پرديس در ســنگان خواف اين استان 
است. در ماه هاى گذشته پيگيرى هاى 
لازم براى اخذ مجوزهاى احداث زمين 
در منطقه ســنگان و راه اندازى دفاتر 
پرديس در مشــهد و ســنگان انجام 
شــده و به زودى افتتــاح اين دفاتر و 
كلنگ زنى زمين پرديس در ســنگان 
در مجــاورت مجتمع هــاى فولادى 
صــورت خواهــد گرفــت. ميرزايى، 
شــركت صنايع معدنى فولاد سنگان 

را بزرگترين شــركت فولادى مستقر 
در منطقه ســنگان (عســلويه شرق 
كشور) دانست كه سهامدار عمده آن 
مجتمع فولاد مباركه اســت و ادامه 
داد: ايــن مجموعه در حــال حاضر 
ظرفيت توليد 5 ميليون تن كنسانتره 
و گندلــه در ســال را دارد. همچنين 
همــگام با تاســيس پرديس، در يك 
سال گذشته بيش از 40 شركت فناور 
توانمند عضو پارك خراسان تعاملات 
تنگاتنگى با صنايع معدنى و فولادى 

داشته اند و تفاهم نامه ها و قراردادهاى 
متعددى در اين حوزه منعقد شــده 
اســت. رييس پارك فناورى خراسان 
افــزود: در اين پرديــس زمينه هاى 
فنــاورى مورد نيــاز صنايع معدنى و 
فولادى شــامل فناورى هاى اكتشاف، 
اســتخراج، فرآورى، بهينه ســازى و 
هوشمندسازى، آب و محيط زيست، 
بومى سازى مواد و تجهيزات، اطلاعات 
و ارتباطــات متمركز مى شــود و در 
تمامى اين حوزه ها شركت هاى فناور 
و دانش بنيان پارك در ارتباط و تعامل 
با صنايع بزرگ فولادى كشــور قرار 
گرفته اند. به گفتــه وى، پارك علم و 
فناورى خراســان با بيش از 20 سال 
ســابقه فعاليت در زيست بوم نوآورى 
و فناورى شــرق كشــور كه در حال 
حاضر بيش از 450 شــركت فناور و 
دانش بنيان عضو اين پارك هســتند، 
زمينه اشــتغال بيــش از 6000 نفر 
نيروى جوان و نخبــه را فراهم كرده 
اســت. اين پارك با 10 مركز رشــد، 
در حوزه هــاى فنــاورى اطلاعات و 
ارتباطات، نفت و گاز، برق و الكترونيك 

و تجهيزات صنعتى فعال است.

احداث پرديس فناورى صنايع معدنى در 
مجاورت مجتمع هاى فولادى

فولكس واگن طرح تقويت برند پرچمدار خود را رونمايى كرد.
به گزارش ايسنا، فولكس واگن، غول خودروسازى آلمانى  از 
طرحى براى بيــش از دو برابر كردن بازدهى برند پرچمدار 
فولكس واگن و افزايش درآمد حدود 10 ميليارد يورو (14.5 
ميليارد دلار ســنگاپور) تا ســال 2026 رونمايى كرد. اين 
تغييرات در بســيارى از حوزه هاى برند با هدف دســتيابى 
به بازدهى 6.5 درصدى و همچنين هم افزايى براى كاهش 
هزينه ها خواهد بود. برندهاى لوكس پورشه و آئودى بيش 
از 10 درصد حاشــيه سود دارند، در حالى كه رنو فرانسه 8 
درصد را پس از 5.6 در ســال گذشته تا سال 2025 هدف 

قرار داده اســت. گروه فولكس واگن داراى 10 برند از جمله 
آئودى، پورشه و اشكوداست. ســال گذشته، فولكس واگن 
اندكــى بيش از نيمى از فروش گــروه را به خود اختصاص 
داد اما حاشــيه هاى آن ضعيف ترين هســتند. بر اســاس 
گزارش خبرگزارى فرانســه، فولكس واگن به عنوان بخشى 
از برنامه هاى خود، بيشــتر بر روى مدل هاى پرفروش خود 
تمركز خواهد كرد، در حالى كه مدل هايى با محبوبيت كمتر 
ممكن است متوقف شوند و تعداد انواع مدل هاى خاص نيز 
كاهش يابد. تمام اقدامات جديد بايد تا اكتبر ســال جارى 

انجام شود.

برنامه جديد غول خودروسازى آلمانى

با تصويب مجلس، واردات خودروهاى كاركرده براى تنظيم بازار خوردو مجاز خواهد شــد. به گزارش ايســنا، نمايندگان مجلس در جلسه علنى امروز 
(يكشنبه) مجلس شوراى اسلامى گزارش كميسيون صنايع و معادن درباره لايحه الحاق موادى به قانون ساماندهى صنعت خودرو را تصويب كردند. طبق 
اين مصوبه، متون زير به عنوان مواد (11) تا (13) به قانون ساماندهى صنعت خودرو – مصوب سال 1400 و اصلاحات بعدى آن الحاق مى شوند: ماده 
11- به منظور تنظيم بازار خودرو، واردات خودروهاى كاركرده مجاز مى باشد. تبصره 1- براى واردات اين خودروها، انتقال فناورى موضوع بند(2) و نيز 
بند (3) ماده (4) اين قانون، لازم الرعايه نمى باشد. تبصره 2- آيين نامه اجرايى اين ماده مشتمل بر مواردى از جمله نحوه تامين ارز مورد نياز و حمايت 
از توليد داخل، ضوابط فنى اين خودروها (عمر كمتر از 5 ســال در زمان ورود به گمرك) و نحوه احراز آنها و شــرايط واردات توسط اشخاص حقيقى و 
حقوقى به پيشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت با همكارى بانك مركزى جمهورى اسلامى ايران، گمرك جمهورى اسلامى ايران، سازمان حفاظت محيط زيست و سازمان ملى استاندارد ايران، 
ظرف مدت يك ماه پس از لازم الاجرا شدن قانون تهيه و به تصويب هيئت وزيران مى رسد. وزارت صنعت، معدن و تجارت مكلف است گزارش عملكرد اين ماده را هر 6 ماه به كميسيون صنايع و 
معاون مجلس شوراى اسلامى ارسال نمايد. ماده 12- تبصره (6) ماده واحده قانون چگونگى محاسبه و وصول حقوق ورودى گمركى، سود بازرگانى و ماليات انواع خودرو و ماشين آلات راهسازى 
وارداتى و ساخت داخل و قطعات آنها- مصوب 1371- به شرح زير اصلاح و تبصره (8) ماده واحده مذكور حذف مى شود: تبصره 6- ارزش ماشين آلات راهسازى و خودروهايى كه ورود آنها به 
كشور مجاز مى باشد( اعم از نو، كاركرده)، هر سال پس از بررسى مستندات قابل دسترس، ازجمله قيمت شركت هاى توليد كننده و يا قيمت نمايندگى هاى اصلى در كشورهاى ثالث و يا قيمت 
بازار ( در خصوص ماشين آلات و خودروهاى كاركرده) توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت و با هماهنگى گمرك جمهورى اسلامى ايران تعيين خواهد شد و مبناى محاسبه حقوق و عوارض 
گمركى قرار مى گيرد. ماده 13- استفاده از استانداردهاى ملى كشور و يا استانداردهاى كشور مبدأ توليد كننده براى خودروهاى وارداتى موضوع اين قانون، با تأييد سازمان ملى استاندارد 

ايران و سازمان حفاظت محيط زيست امكان پذير است.

مدير ســامانه يكپارچه تخصيص خودرو، ضمن تاكيد بر اينكه همه  112 هزار نفر مادر متقاضى طرح جوانى جمعيت در مرحله دوم فروش يكپارچه 
خودروها به نوبت خودروى خود را تحويل خواهند گرفت، مجدداً اطمينان داد كه نتايج نوبت دهى متقاضيان طرح جايگزينى خودروهاى فرسوده در 
هفته جارى اعلام مى شود.به گزارش ايسنا، مهدى تقدسى ضمن اعلام آمار نتايج دور دوم سامانه يكپارچه تخصيص خودروها، اظهار كرد: همانطور كه 
پيش تر نيز اعلام شد، به 97 درصد متقاضيانى كه در مرحله دوم فروش يكپارچه خودروها ثبت نام كرده بودند، طبق برنامه زمان بندى تا پايان سال 
1403 خودرو تخصيص خواهد گرفت. ســه درصد ديگر؛ متقاضيان خودروهاى ckd (محصولات مونتاژى خودروسازان خصوصى) هستند كه با توجه 

به محدوديت ايجاد شــده و ظرفيت جذب نشــده خودروسازان، امكان تخصيص فراهم نبود؛ بنابراين امكان انتخاب خودروى جديد و جايگزين برايشان فراهم خواهد شد.مدير سامانه يكپارچه 
تخصيص خودرو تصريح كرد: براى اين افراد با توجه به اينكه ظرفيت خالى براى تعدادى محصول هم در سال جارى و هم در 1403 وجود دارد، پس از برنامه ريزى، مجدد سايت سامانه فعال 
خواهد شد تا براى خودروهايى كه مشخصا ظرفيت خالى دارند، ثبت تقاضا انجام شود. در حقيقت ظرفيت توليد براى تعدادى از اين خودروها، محدود بود اما تقاضاى بسيار زيادى براى آن ها 
ايجاد شد كه امكان تخصيص وجود نداشت؛ بنابراين با ساير خودروهاى داراى ظرفيت كه خودروسازان مى توانند تمام تقاضا را پوشش دهند، امكان جايگزينى فراهم مى شود. وى تاكيد كرد: 
همه تخصيص ها براى سال 1402 و نهايت تا پايان سال 1403 است و هيچ اولويتى به سال 1404 نيفتاده است. ضمن اينكه  112 هزار نفر متقاضى حائز شرايط در طرح جوانى در مرحله دوم 
فروش يكپارچه خودروها شركت كرده بودند كه به همه آن ها قطعا خودرو تعلق گرفت. اين در حاليست كه 20 هزار نفر در نيز در طرح جايگزينى خودروهاى فرسوده ثبت درخواست كرده اند 

اما هنوز نتايج آن به دليل پايش  اطلاعات متقاضيان اعلام نشده است.

در دور دوم سامانه يكپارچه؛واردات خودروهاى كاركرده مجاز مى شود

 تحويل همه خودروها تا پايان سال 1403
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گزيده خبر

رشد 287 درصدى سپرده هاى قرض الحسنه جارى و 
48,5 درصدى پس انداز بانك گردشگرى

ميزان سپرده هاى قرض الحسنه جارى و پس انداز بانك گردشگرى در پايان 
اسفندماه سال 1401 نسبت به اسفند سال قبل آن به ترتيب 286,6 درصد 
و 48,5 درصد رشــد داشت.بر اســاس اطلاعات كانون بانك ها و موسسات 
اعتبارى، ميزان سپرده هاى قرض الحسنه جارى بانك گردشگرى در اسفند 
1401 برابر با 48935 ميليارد ريال و ســپرده هاى قرض الحسنه پس انداز 
برابــر با 71649 ميليارد ريال بود كه در هر دو مورد با رشــد قابل توجهى 
همراه بود.سهم سپرده هاى قرض الحسنه جارى بانك گردشگرى در تركيب 
كل ســپرده هاى اشخاص كه در اســفند 1400 معادل 1,7 درصد بود، در 
اسفند 1401 به 5,2 درصد رسيد.همچنين سهم سپرده هاى قرض الحسنه 
پس انداز بانك گردشگرى از كل سپرده هاى اشخاص نيز در پايان اسفند سال 
1401 در مقايسه با مدت مشابه سال قبل آن نيز يك درصد بيشتر شد و از 
6,6 درصد به 7,6 درصد افزايش يافت.يادآور مى شــود: بانك گردشگرى در 
سال 1401 در رشد سپرده هاى جارى و قرض الحسنه،موفق به كسب رتبه 
نخست شــده است. در اين زمينه بانك شهر، موسسه اعتبارى ملل و بانك 

سرمايه در رتبه هاى دوم تا چهارم قرار دارند.
رئيــس كل بيمه مركزى در آيين گردهمايى راهبردهاى حاكميت داده در 

نظام تصميم گيرى كشور:

حجم تعهدات پوشش ريسك ها در صنعت بيمه حدود 
10 برابر نقدينگى كشور است

ماموريت هاى صنعت بيمه بايد منطبق بر داده ها و واقعيت هاى اقتصادى و اجتماعى 
كشور، طراحى و اجرا شود.به گزارش اداره كل روابط عمومى و امور بين الملل بيمه 
مركزى، مهندس مجيد بهزادپور  كه در آيين گردهمايى راهبردهاى حاكميت داده 
در نظام تصميم گيرى كشــور ســخن مى گفت با اعلام اين مطلب افزود:  ساختار 
يافتگى، تجزيه تحليل صحيح و امنيت داده از مهمترين چالش هاى استقرار حاكميت 
داده در صنعت بيمه عنوان به شــمار مى رود.رئيس كل بيمه مركزى، در نخستين 
گردهمايى راهبردهاى حاكميت داده در نظام تصميم گيرى كشــور اظهار داشــت:  
اعمال تحريم هاى ظالمانه و قطع ارتباط 90 شركت بزرگ دنيا با صنعت بيمه كشور، 
توزيع ريسك بيمه را با مشكلاتى روبرو كرده بود كه خوشبختانه فعالان و نخبگان اين 
صنعت تمامى تهديدها را به فرصت هاى ارزشمندى تبديل كردند. وى حجم تعهدات 
پوشش ريسك كشور را در حدود 10 برابر نقدينگى كشور اعلام كرد و اظهار داشت: 
هدف نهايى و ماموريت اصلى صنعت بيمه، پوشــش مديريت ريســك است و براى 
اجراى صحيح اين ماموريت ها بايد مولفه تطبيق داده ها را با جديت بيشترى دنبال 
كنيم. رئيس شــوراى عالى بيمه، فرايند ارزيابى، برآورد ريسك، تعيين حق بيمه و 
انعقاد قراردادهاى حرفه اى را در گرو توليد داده هاى صحيح، دقيق و به موقع دانست 
و تصريح كرد: يك تحقيق معتبر در خصوص شــركت هاى بيمه اروپايى نشان مى 
دهد 80 درصد داده هاى صنعت بيمه ســاختار نيافته است و 80 درصد وقت فعالان 
اين صنعت نيز صرف جمع آورى داده ها مى شود و اين در حالى است كه فقط 12 
درصد از اين داده ها پس از تجزيه و تحليل، مورد استفاده قرار مى گيرند.وى افزود: 
در كنار ضعف تجزيه و تحليل داده ها، مساله امنيت داده ها نيز از دغدغه هاى اين 
صنعت به شمار مى رود به طورى كه بررسى ياد شده نشان مى دهد كه 18 درصد 
شــركت هاى بيمه در معرض خطر باج افزارها قرار دارند.رئيس كل بيمه مركزى در 
بخش ديگرى از ســخنان خود با تاكيد بر سيال شدن داده ها در امور جارى و نقش 
آن در تصميم ســازى هاى صنعت بيمه، اظهار داشــت: با استفاده از حاكميت داده 
مى توانيم به ســازماندهى راهبردى، باز طراحى فرايندهاى جارى، تدوين مقررات و 
استانداردها و همچنين تعيين مسئوليت ها و حدود اختيارات مربوط به مديريت داده 
بپردازيم. مجيد بهزادپور در پايان با درخواست از انديشمندان، محققان و متخصصان 
كشــور گفت: بيمه مركزى از هر نوع فعاليت نوآورانه اعم از تحقيق، پروژه و تسهيل 
گرى كه به تســريع حاكميت داده در صنعت بيمه كمك كند، حمايت خواهد كرد.
گفتنى است نشست يادشده با حضور جمعى از نخبگان، مديران عالى حوزه فناورى 
دستگاههاى كشور و مديران و اساتيد دانشگاه امام صادق ( ع ) برگزار شد كه در آن 

جمعى از صاحبنظران به ايراد سخنرانى پرداختند.
فتحعلى در سفر به منطقه گيلان مطرح كرد:

توسعه بانكدارى باز در بانك سينا به طور جدى در 
دستور كار قرار گرفته است

مديرعامل بانك ســينا گفت: براى توســعه بانكدارى نوين، توجه به حوزه 
بانكدارى باز در بانك ســينا به طور جدى در دســتور كار قرار گرفته است.
به گزارش روابط عمومى بانك ســينا، غلامرضا فتحعلى در جمع رؤســاى 
شعب منطقه گيلان، معاونان و مديران اين بانك، حركت در مسير بانكدارى 
ديجيتال را ضامن ارتقاى ســودآورى بانك دانســت و افزود: بانك سينا از 
طريق توســعه مدل هاى كسب وكار با بازدهى بالا به دنبال افزايش درآمدها 
و ســودآورى مطلوب براى ذينفعان اســت.وى ادامه داد: با برنامه ريزى هاى 
صورت گرفته در خصوص اجراى طرح راهبردى كسب وكار، ضمن تغيير در 
جريان هاى درآمدى و حركت به سمت افزايش سهم درآمدهاى غير مشاع، 
سودآورى بانك به صورت چشمگيرى افزايش خواهد يافت.مديرعامل بانك 
ســينا با تبيين ابعاد مختلف طرح راهبردى كسب وكار، خاطرنشان ساخت: 
در اين طرح، توســعه بانكدارى ديجيتال به عنوان يكى از راهبردهاى اصلى 
بانك سينا پيش بينى شده اســت.وى افزود: در حوزه بانكدارى ديجيتال از 
طريــق طراحى پلتفرم هاى برگرفته از تحليل تجربه مشــتريان، به منظور 
سفارشى سازى خدمات، به دنبال ارائه بسته هاى جذاب در اين قالب هستيم 
تا بتوانيم تمام خدمات مورد نياز مشــترى را در بستر ديجيتال ارائه كنيم.
فتحعلــى با تأكيد بر ضرورت ارتقاى دانش مالــى و اقتصادى همكاران در 
بخش هاى مختلف بانك، اذعان داشت: براى حصول نتايج مطلوب از اجراى 
طرح راهبردى كســب و كار، چاره اى جز تجهيــز كاركنان به دانش روز در 
حوزه هاى مالى و اقتصادى وجود ندارد و در اين راستا پيش بينى آموزش هاى 

لازم به عمل آمده است.

صدا و سيماى البرز در كنار نقد و پردازش چالش 
ها،مجال بيشترى براى تبيين عملكرد مديريت شهرى 

و شوراى اسلامى شهر كرج فراهم كند

رييس كميســيون ســلامت،محيط زيســت و خدمات شهرى 
گفت: جلســات علنى ، كميســيون هاى تخصصــى و اقدامات 
مديريت شهرى و شوراى اســلامى شهر توسط صدا و سيماى 
البرز به انــدازه نقد يا پردازش چالش ها منعكس نمى شــود. 
جواد چپردار در جلســه رسمى يكصد و دوازده شوراى شهر در 
خصوص درخواست كميسيون فرهنگى در راستاى توليد برنامه 
هاى مشــاركتى و پخش از طريق صدا و ســيماى استان البرز 
اظهارداشــت: انعكاس گزارش عملكرد و پخش جلسات علنى ، 
كميســيون هاى تخصصى و اقدامات مديريت شهرى و شوراى 
اسلامى شــهر جز تكاليف صدا و سيما جمهورى اسلامى است 
كه به رغم درخواســت هاى مكرر در طول قريب به 2 ســال از 
عمر شوراى ششم اين مهم به شايستگى و در حد انتظار محقق 
نگرديده اســت. وى بيان كرد: در حالى كه ســاير شبكه هاى 
اســتانى كشــور به ويژه در پخش اخبار شوراى اسلامى شهر و 
شهردارى تهران اين رويه كاملا با سبك و سياق صدا و سيماى 
البــرز كه حتى مجال بيشــترى دارد، متفــاوت و البته در نوع 
خود متمايز است. چپردار اذعان كرد: بخشى از جهاد تبيين در 
عملكرد مديريت شهرى كه مقام معظم رهبرى نيز به تحقق آن 
توصيه فرمودند در عهده شــورا و مديريت شهريست كه بايد از 
سوى ما اهتمام بيشــترى گردد، وليكن با وجود پتانسيل هاى 
بالقوه صدا و سيما، تكاليف مقرر سازمانى و درخواست مكررى 
كه ما داشته ايم هنوز به اين تعامل نرسيده ايم. وى تصريح كرد: 
اينكه صدا و سيماى البرز براى جذب مخاطب بيشتر به برنامه 
هاى نقادانه و چالشــى در حوزه مديريت شــهرى تعلق خاطر 
بيشــترى دارد در مرور گزارش عملكرد آن سازمان به روشنى 
عيان است. عضو شوراى اسلامى شهر كرج خاطرنشان كرد: بى 
ترديد ما بعنوان مديريت شــهرى يا منتخب مردم فهيم خود را 
موظف پاسخگويى، حل مشــكلات شهرى و نظارتى اين كلان 
شــهر ميدانيم و نقد و نظر ايشان در برنامه هاى جارى و پيش 
رو را پذيرا،بهره مند و همواره قدردان اين محبت هستيم وليكن 
انتظار داريم صدا و ســيما نيز براى گزارش مشروح عملكرد و 
جهاد تبيين بيش از حداقل هاى جارى وقت و امكان در اختيار 
شوراى اسلامى شهر،مديريت شهرى و فرزندان انقلاب قرار دهد. 
چپردار افزود:،در اين خصوص گفتنى ها زياد است،مهم اصلاح 
رويه هاى غلط و تعامل حداكثرى نيروهاى انقلاب است. رييس 
كميسيون سلامت،محيط زيست و خدمات شهرى تصريح كرد: 
به هر حال اعضاى شــوراى اسلامى درخواست و آمادگى آن را 
دارند كه براى تشــريح عملكرد حوزه هاى تخصصى و مديريت 
شــهرى از منظر و دوربين رسمى صدا و ســيما با مردم فهيم 

كلان شهر كرج و استان سرافراز البرز گفتگو نمايند.

بورس تهران و فرابورس ايران عضو هيئت مديره «فياس» شدند
در ســى وهفتمين نشست مجمع عمومى فدراسيون بورس هاى 
اروپايى - آسيايى بورس تهران و فرابورس ايران هيات مديره اين 
فدراسيون انتخاب شــدند. به گزارش ايبِنا، در پايان روز نخست 
ســى وهفتمين نشست مجمع عمومى فدراســيون بورس هاى 
اروپايى - آســيايى (FEAS)، بورس هايى شــامل فرابورس ايران، 
بورس تهران، بورس قزاقســتان، بورس بخارســت، بورس اردن، 
بورس فلســطين، بورس آتن، بورس مســقط و بورس ارمنستان 
به عنوان اعضاى هيات مديره اين فدراســيون انتخاب شدند. پس 
از انتخاب اعضاى هيات مديره، در اين جلسه رئيس هيات مديره، 
رئيس كميته كارى و كميته حسابرسى نيز تعيين شدند. به اين 
ترتيب بورس بخارســت به عنوان رئيــس هيات مديره فياس و 
مديرعامل بورس قزاقستان به عنوان رئيس كميته كارى برگزيده 
شــدند.  همچنين در اين رويداد صورت هاى مالى سال 2022 و 

برنامه هاى آتى فياس بررســى شــده و به تصويب رسيد. پس از 
اجلاس عمومى، در روز هاى پنج شــنبه و جمعه 25 و 26 خرداد 
ماه نيز همايش ســالانه فياس با حضور ده ها نماينده از بورس ها 
و نهاد هاى بازار ســرمايه منطقه و فعالان بين المللى برگزار شد. 
طى اين رويداد در روز پنجشنبه بيش از 40 نماينده از بورس ها، 
نهاد هــاى مالى و فعالان بازار هاى منطقــه اى در قالب پنل هاى 
مختلف درخصوص توسعه فرايند هاى پيش از معاملات، عمليات 
و پس از معاملات به سخنرانى پرداختند. در اين نشست دو روزه 
همچنين مهم ترين رويداد هاى جارى و رويكرد هاى آتى بازار هاى 
جهانى توسط حاضرين بررسى شد. از سوى ديگر در بخش اعلام 
برترين كارگزارى هاى منطقه، شركت هاى كارگزارى آگاه، كاريزما 

و مفيد جوايزى را از آن خود كردند.

مدير عامل شــركت ســپرده گذارى 
مركزى و تسويه وجوه (سمات) اعلام 
كرد: در حــال حاضر، سرويســى با 
اطلاعات از دارندگان سهام عدالت كه 
از سال 85 فوت كرده اند نداريم البته 
قوه قضاييه در ســال 97 سرويسى را 
ارايه كرد اما جامعه آمارى محدودى 
را شــامل مى شــود و عملا دردى را 
در  باغستانى  نمى كند.محمدعلى  دوا 
گفت وگو با خبرنــگار اقتصادى ايلنا 
درباره آمار جاماندگان ســود ســهام 
عدالــت اظهــار داشــت: در اين باره 
مى توان گفت بر اســاس درخواست 
واصل شده از سوى شركت ها، در حال 
حاضر درخواســت مانده در شــركت 
سپرده گذارى مركزى وجود ندارد به 
اين معنا كه اگر ناشرى درخواست داده  
باشــد مبنى براينكه  سود را از طريق 
شماره حساب هايى كه در سجام ثبت 
شــده پرداخت كند، به آن پاسخ داده 
شــده و نسبت به پرداخت اقدام شده 
اســت.   وى همچنين درباره آخرين 
وضعيت انتقال سهام عدالت متوفيان 

به وراث گفــت: در حال حاضر انجام 
پروســه انتقال سهام عدالت متوفيان 
به وراث به صورت دستى امكان پذير 
نيست و انتقال ســهام بايد از طريق 
سامانه انجام شود.   مديرعامل شركت 
ســپرده گذارى مركزى با بيان اينكه 
تعــداد متوفيان ســهام عدالت به 3 
ميليون و 600 هزار نفر رسيده اند كه 
بايد وراث اين فوتى ها شناسايى شوند، 
ادامه داد: در حال حاضر سرويسى را 
مبتنى بــر اطلاعات فوتى هاى دارنده 

ســهام عدالــت از ســال 85 نداريم 
كــه از طريــق آن، فوتى هــا و وراث 
آنها شناسايى شــوند و به وراث آنها 
دسترسى داشته باشيم كه بتوانيم در 
بستر سامانه سهام را به آنها تخصيص 
دهيم.  باغســتانى تاكيد كــرد: بايد 
توجه داشت كه هم سهام متوفيان و 
هم سود سنوات گذشته بايد به وراث 
تخصيص داده و بين آنها تقسيم شود 
و براى اين اقدام نياز به ديتا بيس هاى 
گســترده اى داريم و بايــد داد ه هاى 

محكمى داشته باشد كه هنوز به اين 
اطلاعات و ديتا دسترسى نداريم. وى 
با بيان اينكه در شركت سپرده گذارى 
مركزى در حال طراحى ســامانه اى 
جامع براى اين اقدام هســتيم، اظهار 
داشــت: در حال حاضر، سرويسى با 
اطلاعات از دارندگان سهام عدالت كه 
از سال 85 فوت كرده اند نداريم البته 
قوه قضاييه در ســال 97 سرويسى را 
ارايه كرد اما جامعه آمارى محدودى 
را شــامل مى شــود و عملا دردى را 
دوا نمى كند.مديــر عامــل شــركت 
عمده  گفت:  مركزى  ســپرده گذارى 
متوفيان مربوط به ســال هاى 85 تا 
97 هســتند كه در حــال راه اندازى 
سامانه اى با اطلاعات كامل از اين افراد 
هســتيم و البته حتما از سرويس قوه 
قضاييه استفاده خواهيم كرد اما بايد 
از مدل ديگرى اســتقاده كنيم كه بر 
اساس آن اطلاعات و آمار متوفياتن و 
وراث را داشته باشيم كه مبتنى بر آن 
وراث شناسايى و سهام و سود سنوات 

گذشته به آنها پرداخت شود.   

تبريز � شيعه نواز: مدير شركت ملى پخش فرآورده 
هاى نفتى منطقه آذربايجان شرقى از افزايش 178 
درصدى تحويل سوخت به پروازهاى حج تمتع سال 
1402 از مركز سوختگيرى هواپيمايى شهيد مدنى 
تبريز خبر داد ناصر راشــدى با اشــاره به سفرهاى 
حــج تمتع، حجاج مكه مكرمه و شــركت در آئين 
با شــكوه حج ابراهيمى در سال جارى گفت: براى 
تأمين ســوخت پروازهاى حجاج در دور رفت سال 
جارى بيش از 675 هزار ليتر ســوخت به پروازهاى 
انجام يافته از فرودگاه بين المللى شهيد مدنى تبريز 
تحويل داده شده است كه نسبت به سال 1401 رشد 
178 درصدى را رقم زده اســت.  مدير شركت ملى 
پخش فرآورده هاى نفتى منطقه آذربايجان شرقى 
افزود: بــا هماهنگى مديريت و مســئولين منطقه 
و همــت و تلاش شــبانه روزى رئيــس و كاركنان 
سوختگيرى هواپيمايى شهيد مدنى تبريز از 18 الى 
26 خردادماه ســال جارى براى 18 پرواز ويژه حج 
تمتع سوخت هواپيما تحويل داده شده است. ناصر 
راشــدى با توجه به عمليات سوخت رسانى موفق و 
بدون حادثه از تلاش و خدمت رســانى مسئولين و 
كاركنان مركز سوختگيرى هواپيمايى شهيد مدنى 
تبريز تشــكر و قدردانى كرد. كلنــگ زنى جايگاه 
دومنظوره انجمن حمايت از زندانيان تبريز همچنين 
آئين كلنگ زنى جايگاه دومنظوره انجمن حمايت از 
زندانيان تبريز برگزار شد. مراسم كلنگ زنى جايگاه 

دومنظوره انجمن حمايت از زندانيان تبريز با هدف 
پايدارى منابع درآمــدى حمايت از زندانيان جرايم 
غيرعمد با حضور مسئولين كشــورى و استانى در 
تبريز برگزار شد. آئين كلنگ زنى جايگاه دومنظوره 
انجمن حمايت از زندانيان تبريز با حضور مسئولين 
كشورى، استانى، مدير شركت ملى پخش فرآورده 
هــاى نفتى منطقــه آذربايجان شــرقى، خيرين و 
نيكــوكاران، با هدف تأمين منابــع درآمدى پايدار 
براى حمايت از زندانيان غيرعمد واجد شرايط برگزار 
شــد. در اين مراسم از تعامل و همكارى مديريت و 
مسئولين شــركت ملى پخش فرآورده هاى نفتى 
منطقه آذربايجان شرقى در فرآيند اجراى اين طرح 
تقدير شد. شــايان ذكر است با احداث و راه اندازى 
ايــن جايگاه علاوه بر كمك به آزادســازى زندانيان 
جرايم غيرعمد واجد شرايط و خانواده هاى نيازمند، 
گامى ارزشــمند در خدمتگزارى به مردم شريف و 

اشتغالزايى برداشته خواهد شد.

مديرعامل شركت سپرده گذارى مركزى:

انتقال دستى سهام عدالت متوفيان امكانپذير نيست

رئيس ســازمان بورس و اوراق بهادار از طبقه بندى بازار ها در ســال جارى خبر داد و گفت: دامنه نوســان طبق طبقه بندى 
تغيير خواهد كرد. به گزارش ايبِنا؛ مجيد عشــقى با بيان اينكه طبقه بندى بازار هاى بورس طبق برنامه پيش مى رود، اظهار 
كرد: پس از آنكه موضوع طبقه بندى بازار هاى بورس نهايى شود، دامنه نوسان متناسب با طبقه بندى بازار تغيير خواهد كرد. 
وى به اين ســوال كه طبقه بندى بازار ها چه زمانى انجام خواهد شــد؟ پاسخ داد: زمان دقيق آن مشخص نيست، زيرا هم به 
شرايط بازار و هم به طبقاتى كه مصوب خواهد شد بستگى دارد، اما مى توان گفت تا پايان سال اين اقدام انجام خواهد شد. 
بر اساس اين گزارش، مجيد عشقى پيش از اين اعلام كرده بود كه با توجه به ساختار بازار هاى بورس و فرابورس يك بحث 
كارشناسى در مورد طبقه بندى بازار ها در حال انجام است. در حال حاضر بازار هاى اول و دوم اختلاف معنادارى با هم ندارند. 
به نظر مى رســد به يك تجديد ســاختارى در طبقه بندى بازار هاى بورس و فرابورس نياز است. پيشنهاد همكاران در بورس 

و فرابورس اين بود كه اعمال تغييرات دامنه نوسان در مرحله بعد را همزمان با تغييرات طبقه بندى بازار ها انجام دهيم.

درپى گزارش هاى رسيده درباره واريز مبالغى به حساب مشمولان يارانه  نقدى در دو مرحله، مشخص شد كه خطا در 
كسر مبالغى از حساب برخى يارانه بگيران به عنوان كالابرگ، سبب شده تا اين خطا اصلاح شده و مبالغى دوباره به 
حساب مردم واريز شود. به گزارش ايسنا، در پى آغاز اجراى طرح كالابرگ و اينكه قرار بود براى برخى از يارانه بگيران 
اين طرح اجرا شــده و 20 درصدبه يارانه آن ها به صورت غيرنقدى اضافه شود، برخى از مشمولان دريافت يارانه در 
تماس با ايسنا اعلام كردند كه مبالغى از حساب آن ها كسر شده و مبالغى به حساب آن ها واريز شده است. پيگيرى 
خبرنگار ايسنا از سازمان هدفمندسازى يارانه ها نشان مى دهد كه بروز خطا و اشتباه در كسر مبلغ يارانه تحت عنوان 
خريد به صورت كالابرگ سبب شده تا برخى مشمولان يارانه مبالغ كمترى به حساب شان واريز شود. نهايتا اين افراد 
با مراجعه به سازمان هدفمندسازى يارانه ها اعلام كرده اند كه خريدى نداشته و اين كسر وجه اشتباه بوده است. در 
نهايت با پيگيرى سازمان هدفمندى و مشخص شدن صحت ادعاى مراجعان، مبالغ كسر شده به حساب افرادى كه 

خريدى نداشته اند واريز شده است.

رئيس سازمان بورس خبر داد

چرا برخى در دو مرحله يارانه گرفتند؟طبقه بندى بازار هاى بورس در سال جارى

رشــد مصرف CNG در ارديبهشت ماه امسال نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل. به گزارش روابط عمومى 
شــركت ملى پخش فرآورده هــاى نفتى منطقه قم ، 
محمدرضا حصيرى  مديــر منطقه در اين باره گفت:  
مصرف CNG  در استان قم در ارديبهشت ماه امسال 
نســبت به ارديبهشت  ماه ســال گذشته  6/  درصد 
رشــت داشــته اســت  كه از اين منظر منطقه ما در 
جايگاه ششــم  در بين مناطق قــرار دارد. وى افزود 
: بيش از  9200  دســتگاه خودرو در اســتان قم  از 
طريق ثبت نام در سامانه  www.gcr.niopdc.ir   دوگانه 
سوز شــدند . حصيرى ادامه داد : دوگانه سوز كردن 
خودرو يكى از راه هاى موثر در كاهش مصرف سوخت 
و آلودگى شــناخته شده و يكى از سالم ترين سوخت 
هاى رايــج در تمام جهان مى باشــد. ثبــت نام گاز 
ســوز كردن خودرو ها از طريق پيامك واجد شرايط 
بودن اســتفاده از اين طرح ارسال مى شود و مالكان 
خودروها مى توانند با مراجعه به ســايت اشاره شده، 
نسبت به ثبت نام و نوبت گيرى در كارگاه هاى مجاز 

تبديل اقدام كنند.

مدير شركت ملى پخش فرآورده هاى نفتى منطقه آذربايجان شرقى اعلام كرد؛CNG سوخت محبوب مردم قم

افزايش 178 درصدى تحويل سوخت به 
پروازهاى حج تمتع
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گزيده خبر

كرملين: مسكو آماده گفتگو با كى يف 
است اما اوكراين هيچ حاكميتى ندارد

ســخنگوى كرملين گفت، ارتش روســيه به صورت گسترده سيستم هاى 
تسليحاتى توليد شده در اوكراين را از بين برده و اين كشور را مجبور كرده 
تا به طرز فزاينده اى به تســليحات غربى وابســته شود. به گزارش ايسنا، به 
نقل از شبكه خبرى راشاتودى، ديميترى پسكوف، سخنگوى كرملين گفت:  
اوكراين وقتى كه جنگ آغاز شد به صورت گسترده اى نظامى بود. همانطور 
كه ولاديمير پوتين، رئيس جمهورى روسيه گفته يكى از اهداف اين حمله 
غيرنظامى كردن اوكراين بود. به صورت دوفاكتو اين هدف حاصل شده است. 
سخنگوى كرملين همچنين تاكيد كرد كه اوكراين از تسليحات خود كمتر 
استفاده مى كند و به تدريج به استفاده از تسليحات تامين شده از سوى بلوك 
ناتو تحت رهبرى آمريكا روى آورده است. پسكوف افزود، كمك هاى نظامى 
به اوكراين كشــورهاى غربى را به يكى از طرف هاى درگيرى تبديل كرده و 
اوضاع در اروپا بيش از گذشته غيرقابل پيش بينى و پر تنش شده است. وى 
ادامه داد: تمامى اين انگيزه ها باعث شد تا روسيه اقدامات جدى ترى را براى 
تضمين امنيت ســاكنان در دونباس و فدراسيون روسيه اتخاذ كند. پوتين، 
"غير نظامى كردن" اوكراين را يكى از اهداف حمله به اين كشور اعلام كرد 
كه 24 فوريه ســال گذشته ميلادى انجام شد. انبارهاى تسليحاتى اوكراين 
در ابتداى جنگ پر بود از تسليحات و سيستم هاى نظامى دوران شوروى و 
نسخه هاى ارتقا يافته آنها اما بعدا، كشورهاى غربى به صورت فزاينده اى به 
تامين و ارسال تسليحات مدرن شامل تانك هاى سنگين، موشك هاى ضد 
هوايى و ضد زرهى، پهپادهــا، پرتابه هاى چندجانبه و هويتزرها به اوكراين 
دســت زدند. اوايل ماه جارى ميلادى، كى يف نخســتين تانك هاى لئوپارد 
2 ســاخت آلمان و خودروهاى پياده نظام Bradley M2 ساخت آمريكا را در 
جريان ضد حمله خود عليه نيروهاى روســى از دســت داد. پسكوف تاكيد 
كرد كه مســكو اراده و آمادگى سياسى براى گفتگو با كى يف دارد، اما هيچ 
مبناى محكمى براى اين موضوع وجود ندارد. او گفت: ما بايد هميشــه به 
ياد داشــته باشيم كه رژيم زلنســكى، بلكه خود رئيس جمهور [ولوديمير] 
زلنسكى، فرمانى را امضا كرده است كه رؤساى جمهور اوكراين را از مذاكره با 
طرف روسى منع مى كند. يعنى صحبت در مورد چيزى بسيار دشوار است.

پسكوف به راديو تلويزيون روسى RT عربى گفت: در اين شرايط، ما آماده ايم، 
اراده سياســى داريم، آمادگى داريم، اما هنوز هيچ گفتگويى در اينجا وجود 
ندارد، هيچ پايه اى براى گفتگو وجود ندارد. وى همچنين گفت كه روســيه 
با مواضع اولاف شولتس، صدراعظم آلمان و امانوئل ماكرون، رئيس جمهور 
فرانســه در مورد نياز به حفظ كانال هاى ارتباطى با روســيه، موافق است. 
پســكوف گفت: "رئيس جمهور روسيه، ولاديمير پوتين آماده گفتگو است. 
اما تاكنون هيچ پيشــنهاد خاصى دريافت نشده است. موضع كى يف توسط 
واشــنگتن ديكته مى شود و اوكراين نه اراده، نه ميل و نه توانايى اعلام هيچ 
موضع مســتقلى را ندارد. واشنگتن به اوكراين ديكته مى كند كه چه كارى 
انجام دهد. اين يك واقعيت واضح و كاملا قابل درك براى همه است. در واقع، 
عمليات نظامى ويژه عليه اوكراين، عليه رژيم كى يف، به منظور اطمينان از 
امنيت مردم دونباس آغاز شد. اين درست است. اكنون اساساً به عنوان يك 
جنگ بين مســكو و غرب ادامه دارد." وى افــزود: اوكراين هيچ حاكميتى 
ندارد.  ســخنگوى كرملين درباره طرح صلح آفريقا هم گفت كه تحقق اين 
طرح دشــوار است. پسكوف گفته اســت كه روسيه به گفتگو با كشورهاى 
آفريقايى كه نمايندگان آنها پيشنهادات خود را روز شنبه به ولاديمير پوتين 
ارائه كردند، ادامه خواهد داد. او گفت كه پوتين به اين طرح علاقه نشان داد.

پس از 5 سال سردى روابط؛

وزير خارجه آمريكا وارد چين شد
در بحبوحه روابط ســرد آمريكا-چين و چشم اندازى مبهم براى 
هرگونه حل اختلاف، آنتونى بلينكن وزير امور خارجه آمريكا امروز 
(يكشنبه) با هواپيماى نيروى هوايى وارد پكن شد؛ طى پنج سال 
اخير اين اولين سفر يك وزير خارجه آمريكايى به چين مى باشد 
به گزارش ايسنا،  به نقل از آر تى، بلينكن با اين سفر كه از طريق 
آن به دنبال حل و فصل چندين بحران بين دو كشــور است، به 
عالى تريــن مقام دولت آمريكا تبديل شــده كه از زمان روى كار 
آمدن جو بايدن در ژانويه 2021 به چين ســفر كرده است. پس 
از آنكه ســفر آنتونى بلينكن به پكن در ماه فوريه به دليل پرواز 
"بالون هاى جاسوسى چينى" بر فراز آمريكا به تعويق افتاد، اكنون 
او بالاترين مقام دولت آمريكا اســت كه از زمان شــروع رياست 
جو بايدن، رئيس جمهورى ايالات متحده به چين ســفر مى كند.
انتظار مى رود كه بلينكن طى اين ســفر با مقامات ارشد چينى 
نظير كيــن گانگ همتاى چينى اش، وانگ يى ديپلمات ارشــد 
سياست خارجى چين و احتمالا شى جينپينگ رئيس جمهورى 
چين ديدار كند. وزير خارجه آمريكا طى اين سفر به دنبال ايجاد 
كانال هاى ارتباطى باز و بادوام اســت تا اطمينان حاصل كند كه 
رقابت استراتژيك ميان اين دو كشور وارد يك درگيرى نمى شود.
همچنين انتظار ديگرى از سفر بلينكن به چين و ديدار با مقامات 
اين كشــور وجود دارد؛ به عبارتى احتمالا اين ســفر ديدارهاى 
دوجانبه ديگرى را در ماه هاى آينده توسط جنت يلن، وزير خزانه 
دارى و جينا رايموندو، وزير بازرگانى آمريكا هموار سازد. اين ديدار 
بلينكن همچنين مى تواند زمينه را براى ديدار ميان شى و بايدن 

در نشست هاى چندجانبه امسال فراهم كند.

جو بايدن روز شــنبه گفت كه اميدوار است طى ماه هاى آينده با 
رئيس جمهور شى ديدار كند.ديدار ماه نوامبر اين دو رئيس جمهور 
در بالى اندونزى به طور مختصرى ترس هاى ناشى از يك جنگ 
سرد جديد را كاهش داد اما به دنبال پرواز "بالون هاى جاسوسى 

چينى" بر فراز آمريكا، ارتباطات ســطح بالا ميان اين دو كشــور 
كاهش يافت. يك مقام ارشــد وزارت خارجــه امور آمريكا طى 
توقف سوخت گيرى هواپيما در توكيو به مسير پكن به خبرنگاران 
گفت: شناختى ميان هر دو طرف وجود دارد و ما بايد كانال هاى 

ارتباطى ســطح بالا را داشته باشــيم. ما در روابط خود در نقطه 
مهمى هســتيم؛ جايى كه فكر مى كنم كاهش خطرات اشــتباه 
محاسباتى مسئله مهمى است. سفر بلينكن به چين در بحبوحه 
ســردى روابط دوجانبه و اميد اندك به پيشــرفت در فهرســت 
طولانــى اختلافات بين دو اقتصاد بزرگ جهان انجام مى شــود. 
روابط دو كشــور در زمينه هاى مختلف رو به وخامت گذاشته و 
اين نگرانى را ايجاد كرد كه ممكن است روزى با يكديگر به بر سر 
جزيره تايوان كه چين مى گويد به آن تعلق دارد، درگير شوند. دو 
كشــور همچنين در چندين موضوع از جمله تجارت، تلاش هاى 
آمريكا براى مهار صنعت نيمه هادى چين و ســابقه حقوق بشر 
پكن با يكديگر اختلاف نظر دارند. عدم تمايل چين به شــركت 
در مذاكرات منظم بين ارتشــش و ارتش ايالات متحده عليرغم 
تلاش هاى مكرر واشنگتن براى انجام اين كار مايه نگرانى خاصى 
براى همســايگان چين شده است. بلينكن قبل از ترك كشورش 
به مقصد چين گفت كه اين ســفر ســه هدف اصلى دارد: ايجاد 
مكانيسم هاى مديريت بحران، ارتقاى منافع آمريكا و متحدانش و 
صحبت مستقيم در مورد نگرانى هاى مرتبط و بررسى زمينه هاى 
همكارى بالقــوه. اما مقامات آمريكايى كــه چند روز پيش طى 
نشستى اين رويداد را بررســى كردند، انتظارات درباره پيشرفت 
در مذاكرات دو كشــور را كم اهميت جلــوه دادند. در حالى كه 
هدف اصلى بلينكن گفت وگوهاى "صريح، مســتقيم و سازنده" 
خواهد بود، مقامات گفتند كه دستيابى به موفقيت در هر يك از 

موضوعات كليدى بعيد است.

حزب االله: لبنان ديگر تحمل 
ماجراجويى هاى نسنجيده بيشتر 

را ندارد
عضو شوراى مركزى حزب االله لبنان 
تأكيد كرد كه جلسه انتخاب رئيس 
جمهور در روز چهارشــنبه نشان داد 
كه هيچ گزينه اى جــز مذاكره براى 
حل بحران وجود نــدارد. به گزارش 
ايسنا، به نقل از سايت النشره، نبيل 
قاووق، عضو شوراى مركزى حزب االله 

لبنان گفت: جلســه انتخاب رئيس جمهور در روز چهارشنبه اين پيام واضح و 
قطعى را داشت كه هيچ گزينه اى جز مذاكره وجود ندارد. همچنين اين جلسه به 
افراد متوهمى كه شعارهاى غير واقعى را سر مى دهند نشان داد كه شعارهايشان 
بزرگتر از دهانشان است و كشور ديگر تحمل ماجراجويى هاى نسنجيده بيشترى 
را نــدارد. ماهيت توازن هاى پارلمانى به هيچ كســى اجازه تحميل نامزدش بر 
ديگرى را نمى دهد و در را بر روى هرگونه رويارويى و چالشى مى بندد. وى گفت: 
حزب االله و جنبش أمل مجددا بر موضع ملى خود درباره مذاكرات غيرمشروط 
در سطح نامزدها و شــركت كنندگان تأكيد مى كنند. حزب االله و جنبش أمل 
هيچ گونه شــروطى را بر هيچ كســى تحميل نكردند و از ديگران نخواستند به 
خاطــر مذاكره نامزدشــان را كنار بگذارند. تنها گروهى كــه به دنبال چالش و 
رويارويى هستند براى مذاكرات اين پيش شرط را تعيين مى كنند كه حزب االله و 
جنبش أمل بايد دست از نامزد خود بردارند. كسى كه با مذاكره مخالفت مى كند 
مســئوليت طولانى كردن دوره خلأ رياســت جمهورى و عميق كردن بحران را 
برعهده دارد و به مســئوليت ملى خود در اين لحظه تاريخى عمل نكرده است. 
زمانى كه كشور در آستانه فروپاشى است اولويت نجات كشور و توقف فروپاشى 

است نه كشمكش هايى كه هدف آن تسويه حساب است.

جزئياتى از خطرناك ترين طرح 
صهيونيست ها براى يورش به كرانه باخترى

رژيم صهيونيستى در حال تامين تجهيزات و فراهم كردن مقدمات عمليات بزرگ خود براى 
حمله به كرانه باخترى اشــغالى و نيروهاى مقاومت در آنجا بوده و نيروهاى اشغالگر منتظر 
ســاعت صفر هستند، در مقابل مقاومت فلسطين نيز ضمن هشدار درباره قتل غيرنظاميان، 
نيروهاى خود را به حالت آماده باش درآورده اســت. به گزارش ايســنا، به نوشــته روزنامه 
فرامنطقه اى راى اليوم، رژيم صهيونيســتى چنــد روز قبل خطرناك ترين تصميم خود براى 
كرانه باخترى اشغالى را گرفت و طرحى را براى آغاز عمليات نظامى بزرگ با هدف "نابودى 
ريشه اى تمامى اشكال مقاومت و پاكسازى اين منطقه از هر نوع سلاح و يا عوامل نگران كننده 
و موانع اجراى ماموريت هاى ارتش اين رژيم" كليد زد. رژيم صهيونيســتى كه در گذشته با 
عمليات هاى محاصره، تعقيب، بازداشــت و حتى قتل عامدانه در رسيدن به هدف خود ناكام 
ماند، با افزايش عمليات هاى مقاومت فلسطين و شيوه هاى جديد آن عليه ارتش اين رژيم كه 
شهرها و روستاهاى كرانه باخترى را به جهنمى براى سربازان و شهرك نشين هاى اسرائيلى 
تبديل كردند، امروز شــروع به تقويت و آماده ســازى نيروهايش كرده و منتظر ساعت صفر 
است تا ارتش و گردان هاى ويژه اش را براى آغاز عمليات امنيتى در كرانه باخترى كه احتمالا 

بزرگترين و جدى ترين عمليات آن در طول چند سال گذشته است، اعزام كند.

درحاليكه منابع روســى ادعا مى كنند كه رئيس اداره اطلاعات مركزى وزارت دفاع اوكراين را طى يك حمله موشــكى 
راهى بيمارستان كرده اند و او دچار "ضربه مغزى" شده است، اما دستياران اين ژنرال اوكراينى مدعى شدند كه او "زنده" 
و حالش "خوب" است. به گزارش ايسنا، به نوشته روزنامه ديلى ميل، كريل بودانف، رئيس اداره اطلاعات مركزى وزارت 
دفاع و رئيس ســرويس جاسوســى نظامى اوكراين آخرين بار در اوايل ماه ژوئن در يك ويدويى تحت عنوان "نقشــه ها عاشق سكوت هستند" در رابطه با 
ضد حمله ارتش اوكراين ديده شد. كريل بودانف 37 ساله كه اكنون از بزرگترين اهداف ولاديمير پوتين، رئيس جمهوى روسيه به شمار مى رود، سريعا در 
ارتش اوكراين ارتقاء يافت و قبلا از گزينه هاى تصدى رياســت در وزارت دفاع اوكراين بوده اســت. دادگاه مسكو حكم دستگيرى او را به دنبال انفجار پل 
كريمه در اكتبر سال گذشته صادر كرد. منابع روسى در ابتدا گفتند كه كريل بودانف طى يك حمله موشكى به مقر فرماندهى اوكراين در تاريخ 29 ماه 
مه كشــته شــده است اما سپس با استناد بر منابعى نامشخص در رســانه هاى آلمان خبر مجروحيت شديدش را منتشر كردند و گفتند كه او دچار ضربه 
مغزى شده و در بيمارستان بسترى شده است. اما اين درحاليست كه دستياران اين رئيس اداره اطلاعات مركزى وزارت دفاع اوكراين به روزنامه تلگراف 

گفتند كه كريل بودانف "زنده و حالش خوب است"، اما هيچ عكس تازه اى از او براى دفاع از اين ادعا منتشر نكردند.

تعدادى از ورزشــكاران و هنرمندان ســورى در اعتراض به حملات پهپادى تركيه در شــهر قامشلى در مقابل مقر سازمان ملل 
تظاهرات كردند. به گزارش ايسنا، به نقل از سايت العربى الجديد، ورزشكارانى از اتحاديه دانشجويان در الجزيره سوريه و تيم هاى 
ورزشــى مختلف و هنرمندان در مقابل مقر سازمان ملل در شهر قامشلى در شمال شرق سوريه در محكوميت حملات پهپادى 

تركيه تظاهرات كردند. ســامان النبهان از اداره كل ســازمان هاى جوانان در استان الحسكه گفت: اين فعاليت مشترك ميان شوراى ورزشى و اتحاديه دانشجويان در 
منطقه الجزيره برگزار شد و هدف از آن متوجه كردن نگاه مردم به واقعيت ورزشى جوانان در اين منطقه است كه به دليل حملات مكرر پهپادهاى تركيه دچار مشكل 
مى شــود. وى گفت: حملات اين منطقه نظاميان را هدف قرار مى دهد براى همين ورزشــكاران امروز در الجزيره مى خواهند نشان بدهند كه جوانان و هنرمندان در 
الجزيره با وجود تمام اين مشكلات و حملات به فعاليت ها و موفقيت هاى خود ادامه مى دهند. نضال حميد، رئيس اتحاديه ورزشى در الحسكه گفت: اين فعاليت در 
واكنش به حملات اخير تركيه به مناطق شــمالى و شــرقى سوريه و نشان دادن ارتباط ميان مردم و تلاش براى حفظ امنيت و ثبات اين مناطق است. احمد حسن، 
يكى از شركت كنندگان در اين فعاليت نيز گفت: هدف از اين فعاليت دور كردن مناطق غيرنظامى و غيرنظاميان از هرگونه تنش نظامى است. ما مى خواهيم به دور از 

كشمكش ها و درگيرى هاى نظامى در منطقه در صلح زندگى كنيم و اين تنها هم و غم ماست. ما نمى خواهيم قربانى آنها باشيم.

اخبار ضد و نقيض از وضعيت جسمانى رئيس 
سرويس جاسوسى اوكراين

تظاهرات سورى ها در «قامشلى» در محكوميت 
حملات پهپادى تركيه
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كاخ مرواريد، محل حراج صنايع دســتى فاخر شود/ اجازه توسعه گردشگرى در 
طالقان را نداريم/ راه اندازى موزه ملى براى استان البرز

مديركل ميراث فرهنگى، گردشــگرى و صنايع دستى اســتان البرز از ارائه طرح 
تبديل كاخ مرواريد به محلى براى حراج آثار فاخر صنايع دستى خبر داد و گفت: 
اســتان البرز باتوجه به يافته هاى باستان شناسى مى تواند موزه ملى درخور خود 
داشــته باشــد. كاخ مرواريد، محل حراج صنايع دستى فاخر شود/ اجازه توسعه 
گردشــگرى در طالقان را نداريم/ راه اندازى موزه ملى براى استان البر به گزارش 
خبرنگار ايلنا، رحيم خاكى (مديركل ميراث فرهنگى، گردشگرى و صنايع دستى 
اســتان البرز) با اشاره به آنكه صنايع دستى نقطه قوت استان است، گفت: البرز 
يكى از اســتان هايى است كه به دليل تنوع قومى كه در آن شاهد هستيم مملو 
از رشــته هاى صنايع دستى كه به صورت يكجا در اين استان فعال هستند. اين 
استان به دليل مهاجرت هايى كه صورت گرفته كه عمدتا از نخبگان قوميت ها و 
اســتان هاى مختلف هستند و در استان البرز حضور دارند، تبديل به نقطه قوت 
صنايع دستى استان شده است و 85 رشته از 299 رشته صنايع دستى كشور در 
آن فعال هســتند.  او ادامه داد: در سال گذشته بر اساس گزارش رسمى كمرگ 
كشــور، صادرات صنايع دستى استان البرز در سال گذشته 2240000 دلار بود 
كه حدود 200 هزار دلار به صورت چمدانى و مابقى صادرات رسمى بود. البته كه 
باتوجه به توليدات اين استان چنين رقم از صادرات كم است چراكه در بسيارى 
از مواقع به دليل مشكلاتى كه در حوزه صادرات براى گذر از روند موجود و حتا 
راضى كردن اتاق بازرگانى داريم، بسيارى از توليدات صنايع دستى استان البرز 
از استان تهران يا حتا از ساير استان ها مانند اصفهان صادر مى شود. طى 
دو هفته آينده با كمك اتــاق بازرگانى و اداره كل اقتصاد دارايى، براى 
توليدكنندگان صنايع دستى دوره صادرات محصولات برگزار مى كنيم تا 
در قالب كارگاه يك روزه با حضور اساتيد امر بتوانيم بخشى از مشكلات 

را حل كنيم. 

نويسندگان كمى توانســته اند همچون «لوئيس كارول»  تخيل را روايت كنند. 
استعداد اين نويسنده انگليسى در نهايت به خلق شاهكار ادبى به نام «آليس در 
سرزمين عجايب» منجر شد. به گزارش ايسنا، «آليس در سرزمين عجايب» كه 
در اواسط قرن نوزدهم ميلادى توسط «لوئيس كارول»  به نگارش درآمد، داستان 
دختر كوچكى را روايت مى كند، كه از درون خانه يك خرگوش به ماجراجويى 
شــگفت آور قدم مى گذارد. در حالى كه ممكن است با شخصيت هاى عجيب و 
غريب اين داستان آشنا باشــيد، احتمالا چيز زيادى درباره نويسنده سرزمين 
عجايب نمى دانيد. در ادامه نگاهى دقيق تر به زندگى «كارول»، از روزهاى اوليه 
عجيب و غريب تا ميراث ماندگارش مى اندازيم. «چارلز لاتويج دادســون» با نام 
مستعار «لوئيس كارول»  در ســال 1832 ميلادى در خانواده اى انگليكانى در 
انگلستان متولد شــد. اين نويسنده قبل از ثبت نام در يك مدرسه شبانه روزى 
در خانــه آموزش ديد. «كارول» در هــر دو مقطع تحصيلى موفق بود. او علاوه 
بر اينكه از ســنين كودكى نگارش شعر و داســتان كوتاه را آغاز كرده بود،  در 
رياضيات نيز سرآمد بود. استعداد او در كار با اعداد يك مدرك افتخارى و بعدها 
ســمت دانشيارى در دانشگاه آكســفورد را برايش به ارمغان آورد. «كارول» به 
مدت 26 ســال در آن دانشگاه به تدريس پرداخت. رياضيات نه تنها در فعاليت 
دانشگاهى «كارول»، بلكه در روند نويسندگى او هم نقش پررنگى را ايفا مى كرد. 
«آليس در سرزمين عجايب» و دنباله  آن با عنوان «آن سوى آينه»، نشان دهنده 
رويكردى بازيگوشانه به علم حساب است. «كارول» داستان «ماجراهاى آليس 
در زير زمين» را در سال 1864 ميلادى تكميل كرد. او اين كتاب را با اقتباس 
از داستانى نوشت كه به سه دختر «هنرى ليدل» مشاور «آكسفورد» با نام هاى 
«لورينا،  اديث و آليس» در جريان يك قايق ســوارى در ســال 1862 ميلادى 
تعريف كرده بود. اين سه دختر هشت تا سيزده ساله به اندازه اى قصه «كارول» 
را دوســت داشتند كه «كارول» در نهايت به درخواست «آليس»  اين داستان را 

به دست نوشته تبديل كرد.

كاخ مرواريد، محل حراج صنايع 
دستى فاخر شود

«آليس در سرزمين عجايب» چطور 
خلق شد؟

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

كتاب دنياى ثانى!

كشنده جك گيرفا JAC V7 مايان؛ دماغ  دار چينى
خودروســازى مايان، زيرمجموعه گروه ماموت است. اين شركت به زودى پيش فروش يك كشنده ى دماغ دار چينى از محصولات 
جك را آغاز مى كند چند دهه از واردات كشــنده هاى دماغ دار ماك و ولوو به ايران مى گذرد. حالا قرار اســت مدل هاى چينى با 
طراحى دماغ دار وارد ايران شــوند و گروه ماموت، آغازگر اين روند باشــد. برخلاف تصور عموم مردم ايران، شركت JAC در كشور 
چين، اساســا خودروساز نيســت و يكى از مهم ترين توليدكنندگان مدل هاى سنگين، شامل كاميون و كشنده تريلى محسوب 
مى شــود. جِى اىِ ســى (JAC) با نام كامل JAC Motors سال 1964 شــكل گرفت. اين برند، كمتر از 10 سال سابقه ى مفيد در 
ساخت خودروهاى خانوادگى دارد و بر توليد كاميون هاى سايز متوسط تجارى متمركز است. كشنده ى V7 جك، سبك طراحى 
امريكايى دارد و مخصوص بازار آسيا طراحى شده است. اين كشنده چينى دو نسخه تك و جفت محور دارد. جك Greefa V7 از 
پيشرانه 11.8 ليترى توربوديزل كامينز استفاده مى كند . خروجى اين پيشرانه در مدل هاى مختلف، قدرت 490 تا 540 اسب بخار 

و گشتاور 2300 تا 2800 نيوتن متر است.

برزيل به خاطر آنچلوتى يك سال بدون مربى مى ماند
سران فدراسيون فوتبال برزيل قصد دارند به خاطر جذب كارلو آنچلوتى حتى تا يك سال بعد نيز مربى نداشته باشند. به گزارش ايسنا و به نقل از گلوبو، 
كنفدراسيون فوتبال برزيل (CBF) به همكارى با كارلو آنچلوتى اطمينان دارد و قصد دارد تا سال 2024 براى اين مربى منتظر بماند تا بعد از اتمام 
كارش با رئال مادريد سكان هدايت تيم ملى برزيل را بر عهده بگيرد.  اگر بتوان رئال مادريد را متقاعد كرد، آنچلوتى در تابستان امسال هدايت تيم ملى 
برزيل را بر عهده خواهد گرفت. در بدترين حالت، فدراسيون فوتبال برزيل منتظر پايان قرارداد آنچلوتى با رئال مادريد در 30 ژوئن 2024 مى ماند. 
برزيل با هدايت تيته عملكرد نااميد كننده اى داشــت و همين باعث شــد كه قرارداد اين مربى تمديد نشود. فدراسيون فوتبال برزيل قصد دارد براى 
نخستين بار در تاريخ خود يك سرمربى خارجى را براى نيمكت خود انتخاب كند. تيم ملى فوتبال برزيل در جام جهانى 2022 با شكست برابر كرواسى 
در ضربات پنالتى از صعود به دور نيمه نهايى بازماند. در پى اين ناكامى قرارداد سرمربى سلسائو تمديد نشد و در شرايط كنونى تيم ملى فوتبال برزيل 
بدون سرمربى است. ESPNBrazil نيز اعلام كرد كه فدراسيون فوتبال اين كشور با كارلو آنچلوتى به توافق دست پيدا كرده و اين مربى ايتاليايى هدايت 
اين تيم را بر عهده خواهد گرفت و جايگزين تيته مى شود. وينيسيوس با آمدن آنچلوتى اوج گرفت و به يكى از بهترين بازيكنان فوتبال جهان تبديل 
شد. او به همراه رودريگو، كاسميرو و ميليتائو بازيكنان برزيلى فعلى و پيشين رئال مادريد هستند كه زير نظر آنچلوتى بازى كرده اند. از زيدان، مورينيو، 
انريكه و گوارديولا به عنوان ديگر چهره هاى سرشناس براى هدايت تيم ملى فوتبال برزيل سخن به ميان آمده بود. واكنش كارلتو به پيشنهاد برزيل

سرمربى رئال مادريد گفت: من مورد توجه برزيل هستم.  مى دانم كه تيم ملى فوتبال برزيل من را مى خواهد و اين خوشحال كننده است اما من به 
قراردادم با رئال مادريد پايبند هستم و مى خواهم در اين تيم بمانم. من رئال را بسيار دوست دارم.
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پیشنھاد

چھره روز

سال هاى سگى
رمان سال هاى ســگى اثر ماريو بارگاس يوسا، يكى از 
مهم ترين رمان نويسان و مقاله نويسان معاصر آمريكاى 
جنوبى و از معتبرترين نويســندگان نسل خود است. 
يوســا در ســال 2010 برنده جايزه نوبل ادبيات شد. 
موسسه نوبل در وصف آثار او چنين نوشته است: «براى 
نمايش ساختار قدرت و تصويرهاى برُّنده از مقاومت ها، 
شورش ها و شكست هاى فردى.» كتاب سال هاى سگى 
يك رمان سياه، بسيار جدى و خشن است كه نويسنده 
در رويدادهاى مختلف، هويت واقعى شــخصيت هاى 
اصلــى كتاب را تا لحظه آخر پنهان مى كند و خواننده 
را براى كشــف حقيقت به چالش مى كشد. به همين 
خاطر در بين كارهاى ماريو بارگاس يوســا، اين رمان 
را مى توان جزء كارهاى ســخت او تلقى كرد. بارگاس 
يوسا به نسلى از نويسندگان جديد تعلق دارد كه بيشتر بر واقعيت هاى بيرونى توجه نشان مى دهند. 
اين نويسنده ها نگرش نويسندگان درونگرا را كهنه و متعلق به گذشته مى دانند، نويسندگانى كه به 
واقعيت درونى علاقه نشان مى دهند و مسائلى كه مطرح مى كنند به طور كلى بر وجدان يا روح متكى 
است. همچنين يوسا اعتقاد دارد ادبيات خارق العاده ترين چيز در دنيا است و مى گويد رمان به نسبت 
تعداد ســطوح واقعيتى كه مطرح مى كند بزرگ تر و جامع تر ارائه مى شود. در كتاب سال هاى سگى 
نيز همين موارد را مشــاهده مى كنيم كه در ادامه به بررسى آن مى پردازيم. در ابتداى كتاب كمى 
درباره زندگى نويســنده و ماجرايى كه به شكل گيرى اين رمان انجاميد، توضيح داده شده: «ماريو 
بارگاس يوسا در آركيپاى پرِو به دنيا آمد. دوران كودكى او با تلخى سپرى شد و دو سالى را نيز كه 
در دبيرستان نظام گذراند تاثيرى ژرف و پايا بر او گذاشت. نگرش داروين گرايانه او نسبت به زندگى 
حاصل تجربه همين دو سال است، نگرشى كه، مطابق اصول آن، افراد ضعيف زير پاها خرد مى شوند 

و تنها كسانى زنده مى مانند كه با سياه كارى هاى زمانه مجهز شده باشند.»

حسين زنده رودى
حسين زنده رودى متولد 1316 در تهران، نقاش معاصر 
ايرانى است. او از بنيانگذاران مكتب سقاخانه و پيشگامان 
شيوه نقاشــيخط در ايران است و با استفاده از نمادهاى 
هنر سنتى ايران و همچنين خوشنويسى، روشى تازه را 
در هنرهاى تجســمى ايران به وجود آورده. آثار حسين 

زنده رودى در موزه هاى متعددى نگهدارى مى شود.
تابلو نقاشــى خط «چهار باغ» حســين زنــده رودى در 
چهارمين حراج بين المللى كريســتى در ارديبهشــت 
1387 بــه مبلغ يك ميليون و 600هــزار دلار فروخته 
شد كه ركورد دار گران ترين تابلو نقاشى مدرن در تاريخ 
نقاشى ايران به حســاب آمد. حسين زنده رودى از ابتدا 
نقاشــى هاى خود را با اعداد و حروف و تكرار آن ها خلق 
كرد. در آثار وى چهار عنصر آب، خاك، باد، و آتش مورد توجه قرار گرفته اند. هنرشناس فرانسوى ژان 
كلود كارير معتقد است: "گام نهادن در آثار زنده رودى به معناى ترك اشكال و محيطى است كه به طور 
معمول در آن زندگى مى كنيم. در خارج از ايران با نام شارل حسين زنده رودى شناخته مى شود، نقاش 
معاصر ايرانى اســت. او از بنيانگذاران مكتب ســقاخانه و پيشگامان شيوه نقاشيخط در ايران است و با 
استفاده از نمادهاى هنر سنتى ايران و همچنين خوشنويسى، روشى تازه را در هنرهاى تجسمى ايران به 
وجود آورد. پس از پايان تحصيلات به ايران بازگشت و آثارش را در «آتليه كبود» به نمايش گذاشت، او 
بى ترديد از مهم ترين چهره هاى مكتب سقاخانه محسوب مى شود هرچند او در مصاحبه با دو هفته نامه 
تنديس اين نسبت داشتن با مكتب را نفى مى كند و سقاخانه را مترادفى با نام خودش مى داند. حسين 
زنده رودى در سال 1351 قرآنى نفيس با طرح هاى رنگى را از طرف انتشارات «كلوب كتاب» در پاريس 

منتشر كرد كه جايزه «زيباترين كتاب در سال جهانى كتاب» از طرف يونسكو به آن تعلق گرفت.

فرھنگ

سينماى «ســائو لوئيز» در برزيل برنامه ويژه اى را به 
نمايــش آثار منتخب عباس كيارســتمى و كارلوس 
سائورا، كارگردان مولف ســينماى اسپانيا اختصاص 
داده اســت. به گزارش ايسنا، اين برنامه ويژه از تاريخ 
13 تا 24 ژوئن (23 خرداد تا 3 تيرماه) در سينماتئاتر 
«سائو لوئيز» واقع در شــهر فورتالزاى برزيل برگزار 
مى شود و ورود و تماشاى اين آثار براى همه مخاطبان 
رايگان است. عباس كيارستمى، فيلمساز ايرانى كه به 
شدت تحت تأثير نئورئاليسم ايتاليايى قرار گرفت، طى 
بيش از 40 سال فعاليت، كارنامه حرفه اى درخشانى 
از خود بر جاى گذشــت و در بيــش از 40 فيلم به 
عنوان كارگردان، فيلمنامه نويس، تدوينگر، تهيه كننده 
و فيلمبردار حضور يافت. چهار فيلم بلند و پنج فيلم كوتاه از اين كارگردان در ســالن ســينمايى 
قديمى «ســائو لوئيز» برزيل به نمايش گذاشته خواهد شد كه از آن جمله مى توان به  فيلم هاى 
«خانه دوست كجاست؟»، «زندگى و ديگر هيچ» و آثار كوتاه «نان و كوچه»، «تجربه» و «مسافر» 
اشــاره كرد. عباس كيارســتمى كه از مهم ترين و تاثيرگذارترين سينماگران در سينماى جهان 
به شمار مى آيد، چهره شناخته شده سينماى ايران در عرصه بين المللى بود كه در سال 1977 موفق 
به كسب جايزه نخل طلاى بهترين فيلم شد. از ديگر آثار مهم او مى توان به سه گانه كوكر (خانه 
دوست كجاست؟؛ زندگى و ديگر هيچ؛ زير درختان زيتون)، «كلوزآپ» (1990) و «باد ما را خواهد 
برد» (1999)، «كپى برابر اصل» (2010) و «مثل يك عاشــق» (2012) اشــاره كرد.«كارلوس 
سائورا» نيز كارگردان مطرح و نامزد اسكار سينماى اسپانيا و يكى از پركارترين سينماگران مولف 

اين كشور بود كه سال گذشته در سن 91 سالگى درگذشت.

نمايش آثار كيارستمى و كارلوس سائورا در برزيل
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